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 در هر جامعه ای باید نخبگان و   
رسانه ها منطق عزت در مقابل 
منطق استکبار را ترویج داده 

و با فراهم کردن بستر توسط حکومت ها و 
سیاست مدارها فرهنگ استقلال، آزادگی و 

ظلم ستیزی را تثبیت کنند.

خطای    این  دشمنان  نباید 
محاسباتی را مرتکب شوند که 

اسلامی  انقلاب  آرمان های  از  اسلامی  ایران 
را  خود  دشمنان  بلکه  کرد؛  نخواهد  دفاع 

پشیمان خواهد کرد.

علوم انسانی که بتواند مردم را   
هدایت کند، می تواند راهی را 

به مردم نشان دهد که از زیر بار سلطه خارج 
شوند و اینجاست که مچ نظام سلطه خوابانده 

می شود

 آتش بس برای ایجاد یك تنفس   
مصنوعی به نفع صهیونیست ها 
هدف  هیچ  و  می شود  انجام 

صلح آمیز و خیری در این رویکرد آمریکایی ها 
وجود ندارد.

 می خواهید به ابتذال فرهنگ   
غرب  در  سیاست  و  تمدن  و 
رژیم  جنایات  ببرید،  پی 

صهیونیستی علیه ملت غزه و لبنان که با 
پشتیبانی کامل آمریکا و اروپا صورت می گیرد 

را در نظر بیاورید.

و    واحد  روند  باید  صادرات 
لذا  باشد  داشته  همبستگی 
باید  صادرات  عالی  شورای 

یك نقشه راه واحد تعریف کند و راه را برای 
صادرکنندگان باز بگذارد.

 تعریف نقشه راه واحد برای صادرات

 زمین هایی که در محدوده شهرها در اختیار 
سازمان ملی زمین و مسکن در وزارت راه و 
شهرسازی قرار دارد، ۲ برابر کل زمین هایی 
زمین  ملی  سازمان  اختیار  در  که  است 
در  آن ها  از  بخشی  البته  است.  و مسکن 
حاشیه رودخانه است و اختلاف دارد. اما این 

میزان زمین وجود دارد.
با بیان اینکه طبق قانون جهش  قالیباف 
از  درصد  دهم  فقط ۲  اگر  مسکن  تولید 
زمین ها برای ساخت به مردم واگذار شود، 
مشکل مسکن حل خواهد شد، تصریح کرد: 
این رقم کمتر از حدود ۳۰۰ هزار هکتار از ۱۵ 

میلیون هکتار است.
وی با بیان اینکه ۵۰ درصد ساخت مسکن، 
زمین آن است، گفت: اگر معیشت اولویت ما 
است، مسکن اولاتر است و کافی است به 
مردم زمین بدهیم و امام خمینی) ره( ۴۵ 

سال پیش به این موضوع تاکید کردند.
                در صفحه ۵ بخوانید
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سه شنبـه

 سال سوم                    شماره چهارصدوپنجاه ونه
سیا   سـت

برهم    را  دشمنان  محاسبات  قاطع،  پاسخی  با  اسلامی  ایران 
خواهد زد

حجت الاسلام دکتر محمد ملک زاده، در گفت وگو با خبرگزاری 
رسا، با اشاره به همدستی آمریکا با رژیم صهیونیستی در ارتکاب 
تجاوزات و جنایت ها در جهان، اظهار داشت: رهبر معظم انقلاب 
اسلامی فرمودند که حساب آمریکا از اسرائیل جدا نیست؛ چراکه 

اینها همواره در کنار همدیگر بودند و هستند.
وی افزود: باید دقت داشته باشیم که از همان ابتدا، فلسفه شکل 
گیری رژیم صهیونیستی برای حفظ منافع آمریکا بوده و امروز 
نیز در همه جنایت ها و ظلم های رژیم صهیونیستی، شریک 

هستند.

عضو هیأت علمی گروه سیاست پژوهشکده نظام های اسلامی  
با اشاره به اینکه رهبر معظم انقلاب، تجاوز رژیم صهیونیستی 
به ایران اسلامی را حاکی از خطای محاسباتی دشمنان عنوان 
کردند، بیان داشت: دشمنان انقلاب اسلامی با توجه به این که 
ایران اسلامی، همواره درصدد بیان این بوده و این کشور به دنبال 
گسترش تنش ها نیست، این گونه تصور کردند که ایران اسلامی 
از جنگ واهمه دارد و اگر تجاوزی به ایران شود، ایران از پاسخ 

لازم در این زمینه خودداری خواهد کرد.

وی افزود: خطای محاسباتی دشمنان درحالی است که 
ایران اسلامی در عین این که صلح طلب بوده و دنبال 
جنگ نیست؛ اما جواب متجاوزان و دشمنان خود را با 
شدت لازم بی پاسخ نخواهد گذاشت؛ چراکه این روش، 
همان روش دینی و بر طبق آموزه های اسلامی و سیره 

نبوی و علوی است.

حجت الاسلام ملک زاده خاطرنشان کرد: انقلاب اسلامی 
در طول ۴۵ سال گذشته همواره ثابت کرده که هیچگاه 
به دنبال جنگ نبوده و جنگ را نمی پسندد؛ اما نباید 
دشمنان این خطای محاسباتی را مرتکب شوند که ایران 
اسلامی از آرمان های انقلاب اسلامی دفاع نخواهد کرد؛ 

بلکه دشمنان خود را پشیمان خواهد کرد.

وی افزود: ایران اسلامی نشان خواهد داد که با پاسخی قاطع، 
محاسبات دشمنان را برهم خواهد زد و پشیمانی دشمنان تحقق 

پیدا خواهد کرد.

عضو هیأت علمی گروه سیاست تاکید کرد: ایران اسلامی باید 
قدرت خود را برای برهم زدن خطای محاسباتی دشمنان به 
نمایش بگذارد و قطعا مسئولان مربوطه تصمیم درستی خواهند 

گرفت و همواره تصمیمات آنان نیز مورد تایید رهبر معظم انقلاب 
اسلامی و با دستور و مشورت ایشان خواهد بود.

حجت الاسلام ملک زاده با بیان این که از سوی رهبر معظم 
انقلاب تشخیص کیفیت اقدام ایران برای برهم زدن محاسبات 
شده  گذاشته  مربوطه  مسئولان  عهده  بر  صهیونیستی  رژیم 
است ابراز کرد: تصمیمات رهبر انقلاب در این عرصه، همواره 
با مشورت مسئولان مربوطه بوده و این چنین نیز خواهد بود و 
باید دانست که قطعا پاسخ کوبنده ای از سوی ایران به متجاوزان 

داده خواهد شد.

حجت الاسلام دکتر سیدسجاد ایزدهی در گفت وگو با ایسنا، 
با بیان اینکه استکبار از قدیم در قالب های ایجاد قدرت های 
فرامرزی نمود پیدا می کند، اظهار کرد: استکبار استقلال 
کشورهای دیگر را نقض و منافع آن ها را استثمار می کند؛ 
از بین می برد و قدرت  را  امکانات جوامع  هویت، ثروت و 

خودش را تحکیم می کند.

وی بیان کرد: منطق استکبار به دلیل نفی کرامت انسانی، 
استقلال و قرار گرفتن تحت زور و سلطه در هیچ جامعه ای 
پذیرفته شده نیست و به طور طبیعی استکبار در سرزمین های 

ضعیف و ناتوان از دفاع از خود بروز پیدا می کند.

رئیس پژوهشکده نظام های اسلامی، افزود: پیش از انقلاب 
اسلامی، دولت ایالات متحده آمریکا چنین رویکردی نسبت 
به کشور ما داشته است؛ بسیاری از مستشاران سیاسی و 
نظامی در کشور ما حضور و بابت آن حق توحش می گرفتند؛ 
آن ها استقلال کشور ایران را نقض می کردند و تصمیم ها را 
بر اساس منافع خودشان می گرفتند؛ فرهنگ و ارزش غالب 
کشور را  با غربی گرایی و مادی گرایی از بین می بردند. 
دارند  قوی همچنان سعی  به ظاهر  دولت های  نیز  امروزه 
سلطه سیاسی، نظامی، امنیتی، فرهنگی و اقتصادی بر روی 

دیگر کشورها پیاده سازی کنند.

استکبار  اسلامی،  انقلاب  شعار  اصلی ترین  داد:  ادامه  وی 
ستیزی بود و منطق این تفکر از کرامت انسانی، استقلال، 

عدم پذیرش ظلم و سلطه نشأت گرفته شده است.

ایزدهی گفت: امام  خمینی)ره( فارغ از تأکید 
انقلاب، موضوع کرامت  این  بودن  اسلامی  بر 
را  کشور  استقلال  و  ستیزی  ظلم  و  انسانی 
هدف انقلاب قرار دادند، لذا یکی از اصلی ترین 
آزادی،  استقلال،  اسلامی  انقلاب  شعارهای 

جمهوری اسلامی است.

از  یکی  استقلال  افزود:  حوزه  استاد  این 
عدم  معنای  به  انقلاب  شعارهای  اصلی ترین 
اسلامی،  جامعه  شئون  بر  بیگانگان  تسلط 
نپذیرفتن ظلم  و کمک به مظلومان عالم برای نابودی سلطه 
جهانی مستکبران است؛ تفکر استکبار ستیزی، نشان از حیات 
و استقلال آن جامعه دارد؛ این تفکر در تمام کشورهای آزاده 
پذیرفته است و نپذیرفتن تفکر استکبار ستیزی، ذلت را به 

دنبال خواهد داشت.

وی افزود: در گذشته استکبار در قالب سخت یعنی حضور 
نظامی و اقتصادی منافع مردم را از بین می برد، اما امروزه 
واسطه  به  و  است  کرده  پیدا  نمود  هم  استکبار  نرم  نوع 
نرم افزارهایی سلطه خود را بر روی فرهنگ و علم وفناوری 
زمانه  با  متناسب  باید  استکبار ستیزی  تضمین می کنند. 
باشد؛ در رویارویی با استکبار از نوع سخت راهبردهای سخت 

و در  استکبار از نوع نرم با راهبرد ای نرم مقابله می شود.

با بیان اینکه لازمه استکبارستیزی، اتحاد جوامع  ایزدهی 
ضعیف و ایجاد قدرت مضاعف در مقابله با استکبار جهانی 
است، ادامه داد: راهبردهای نرم استکبارستیزی شامل آگاهی 
بخشی به مردم، ایجاد علم و فناوری، اجرای فرهنگ غنی و 

قوی شدن در تمامی بخش ها است.

واسطه  به  سلطه گر  کشورهای  اینکه  بر  تاکید  وی ضمن 
ابزارهای اطلاعاتی و رسانه ای خود جوامع را از حقیقت دور 
نگه می دارند، گفت: در هر جامعه ای باید نخبگان و رسانه ها 
منطق عزت در مقابل منطق استکبار را ترویج داده و با فراهم 
فرهنگ  مدارها  و سیاست  توسط حکومت ها  بستر  کردن 

استقلال، آزادگی و ظلم ستیزی را تثبیت کنند.

رسانه ها منطق عزت را ترویج دهند
سیدسجاد ایزدهی

برهم زدن محاسبات دشمنان

برای مقابله با روایت های وارونه دشمن چه باید کرد؟ آیا   
راه جبرانی وجود دارد؟

راه مقابله با روایت »باخت گرایی«، تقویت روایت »فتح« 
است. ما پیروزی ها و موفقیت های خودمان را متأسفانه 
این  و  کنیم  روایت  مؤثر  و  درست  شکل  به  نتوانستیم 
فضایی فراهم کرد که روایت های دشمن بر بخش هایی از 
مردم اثرگذار شود. این بدین معنی نیست که ضعف ها و 
نقص ها و قصورها و تقصیرها را نادیده بگیریم. مهم این 
است که آن نگاهی که دشمن دنبال ترویج آن است تا 
امید و انگیزه برای هرگونه تلاش و مبارزه برای بهبود و 
پیشرفت را از ما سلب کند غالب نشود. در این خصوص 
نیازمند نگاه راهبردی در مدیریت فرهنگی هستیم. البته 
در طی این سال ها محصولات فرهنگی، هنری و رسانه ای 
زیادی در بخش های گوناگون تولید و عرضه شده که برخی 
از آنها بسیار اثرگذار بوده است. اما گاهی به نظر می رسد 
این محصولات با نگاهی راهبردی معطوف به میدان  های 
اصلی مواجهه و چالش های کلیدی و نیازهای مخاطبان 
تولید نشده اند و طبعا اثرگذاری زیادی هم ندارند. گاهی هم 
محصولات ساخته شده از کیفیت لازم برخوردار نبوده اند. 
از سطحی نگری و نگاه کمی در این مسیر باید پرهیز شود. 
اهداف و راهبردهای دشمن در میدان فرهنگ را باید دقیقا 

بشناسیم و متناسب با آن طراحی و برنامه ریزی کنیم.

تولید این گزارش های تاریخی اول مسیر است. رساندن   
آن به محصول تبلیغاتی و رسانه ای در بهترین و کامل ترین 

حالت چگونه رخ می دهد؟
به  گزارش ها  این  تبدیل  برای  اقتباس  نیازمند  طبعاً 
و رسانه ای  نمایشی  تولیدات  استفاده در  قابل  متن های 
هستیم. در این اقتباس ها اولا باید آن نگاه راهبردی حفظ 
شود و مشخص باشد که اکنون مسئله ی اصلی و چالش 
کلیدی چیست و این اثر چگونه می خواهد به این مسئله 
بپردازد تا پاسخی موثر و اقناع کننده ارائه شود. این مستلزم 
تحقیق و پژوهش قبل از تولید است. ثانیا در فرایند تولید 
نیز باید دقت کرد که ملاحظات کیفی و هنری و بلاغی 
فدای شتاب و شعار نشود. ثالثا باید به الگوهای مصرف 
رسانه ای و قشرهای مختلف مخاطب، خصوصا نسل جوان 
و زبان و ادبیات خاص آنها هم توجه کرد. منظور از اقتباس 
صرفا برای تولید فیلم و مجموعه های نمایشی نیست. امروز 
با توجه به قالب های گوناگون چندرسانه ای و دسترسی 
آثار  اثرگذاری  و  اجتماعی  شبکه های  و  پیام رسان ها  به 
کوتاه، باید در تولید چنین آثار چندرسانه ای هم بیشتر 

سرمایه گذاری شود.

شهاب اسفندیاری

 باخت گرایی
 در برابر روایت فتح

محمد ملک زاده

محسن دنیوی

رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار خانواده های معزز شهیدان 
تصور  گوناگون  تحلیل های  در  »بعضی ها  فرمودند:  امنیت 
می کنند اگر بخواهیم کشور در امنیّت باشد، بایستی سراغ 
ابزارهای حساس کننده قدرت ها نرویم؛ مثلاً چه لزومی دارد 
حالا ما موشک با فلان برد را داشته باشیم که حساس بشوند، 
خیال می کنند این جوری، این شکلی می توانند امنیّت کشور 
را تأمین کنند؛ یعنی در واقع اگر می خواهید کشور امن باشد، 
ضعیف باشید، ابزارهای قدرت را برای خودتان فراهم نکنید، 
بعضی این جور فکر می کنند، این جور قضاوت می کنند، این 

غلط است.« 
رهبر معظم انقلاب همواره بر اهمیت داشتن ایران قوی تأکید 
ویژه دارند و تحقق آن را نسخه نجات بخش کشور می دانند. بر 
این اساس، کلیه دستگاه های دولتی، نهادهای عمومی و غیر 
دولتی و فعالان اقتصادی، هر یک به نسبت خود، برای عملیاتی 
کردن و عینیت بخشی به این مطالبه وظیفه و مسئولیتی بر 
عهده دارند. فرماندهان نظامی بعد از دوران دفاع مقدس در 
صنایع نظامی با آسیب شناسی و احصای نقاط ضعف و درک 
صحیح از نیازمندی های آتی خود و با تکیه بر توان داخلی و 
بهره گیری از نیروهای متخصص و متعهد با کمترین هزینه ها، 
بیشترین و بالاترین موفقیت ها و مزیت ها را برای کشور فراهم 
کردند. این توانمندی به ایجاد بازدارندگی دفاعی در کشور 
منجر شد؛ به گونه ای که امروز در بسیاری از صنایع دفاعی در 

قله جهانی و جایگاه صادرکننده قرار گرفته ایم. 
»ژنرال فرانک مکنزی« فرمانده پیشین نیروهای ستاد فرماندهی 
مرکزی آمریکا )سنتکام( می گوید: »من شخصاً احترام زیادی 
برای برنامه پهپادی، موشک های کروز و بالستیک ایران قائلم. 
در یک دهه گذشته آنها فداکاری بزرگی برای سرپا کردن این 
سامانه ها انجام دادند. به نظرم اهمیت این توانمندی ها کمتر از 
برنامه هسته ای ایران نیست.« امروز به پشتوانه همین قدرت 
نظامی بومی و رسیدن به بازدارندگی دفاعی، جمهوری اسلامی 
در مقابل جنایت های رژیم صهیونیستی عملیات های وعده 
صادق ۱ و ۲ را با اقتدار انجام داده و در مقابل شرارت این رژیم 
خبیث در تعدی به خاک ایران، نیروهای فداکار پدافند، واکنش 
موفقی را در دفاع از کشور به نمایش گذاشته که موجب تمجید 

دوست و دشمن از این توانمندی دفاعی شده است. 
طرح ریزی  دقیق،  آسیب شناسی  با  نیز  اقتصادی  زمینه  در 
مناسب و استفاده از ظرفیت های موجود می توانیم به کارآمدی 
اقتصادی و عبور از مشکلات برسیم. قطعاً میزان تحریم ها، 
با  قابل قیاس  ما در زمینه نظامی  کمبودها و عقب ماندگی 
برنامه ریزی  و  دغدغه مندی  با  لذا  نیست،  اقتصادی  عرصه 
مناسب، می توانیم ظرفیت های بالقوه را به فعلیت برسانیم و 
پاشنه آشیل کشور را ترمیم کنیم. ظرفیت های مغفولی که 
رهبر فرزانه انقلاب در بیانیه گام دوم انقلاب فرمودند: »ایران 
از نظر ظرفیّت های استفاده نشده طبیعی و انسانی در رتبه اوّل 
جهان است.« نامگذاری سال های اخیر با عناوین اقتصادی از 
سوی رهبری نیز نقشه راه عبور از چالش های اقتصادی است. 

 امروز قوی بودن در زمینه های علمی، اقتصادی، سیاسی و 
نظامی یک ضرورت خدشه ناپذیر است و این مسیر با تکیه بر 

جوانان متعهد، متخصص و دانش بنیان امکان پذیر خواهد بود.

 ضرورت ایران قوی

وزیر کشور در حاشیه دیدار با عبدالامیر الشمری وزیر کشور 
عراق، اظهار کرد:

اربعین از موضوعاتی بود که در جلسه با وزیر کشور عراق راجع 
به آن صحبت کردیم و بحث گذاشته شد.

امنیت در بخشی مربوط به داخل مرزها است و بخش دیگرش 
است، طبیعی  با همسایگان  دیپلماسی مشترک  به  مربوط 
طولانی بودن مرز مشترک ایران و عراق و همچنین پیوندهای 

تاریخی دو کشور ایجاد می کند.

بخشی از امنیت ایران، دیپلماسی 
مشترک با کشورهای همسایه است
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نگاهی به تحولات فرهنگی پس از انقلاب اسلامی

شکست بزرگ تر

 دکتر محسن ردادی عضو هیأت علمی گروه مطالعات انقلاب 
پیرامون  اجتماعی  مطالعات  و  فرهنگ  پژوهشکده  اسلامی 
مولفه هایی نظیر تاثیر تولید علوم انسانی بومی بر ارتقا و رشد 
سیاست ورزی در کشور، مبارزه با استکبار از طریق علوم انسانی 
اسلامی و البته مهمترین وظیفه دانشجویانِ امروز برای حرکت 
در مسیر خودسازی و خوداتکایی فکری به گفت وگو با خبرنگار 
گروه دین و اندیشه خبرگزاری شبستان، پرداخته است که در 

ادامه می خوانید.

محسن ردادی با اشاره به اینکه باید به این نکته توجه کرد که 
را  انسان ها  بین  روابط  که  علومی هستند  اصولا  انسانی  علوم 
اصلاح می کنند، اظهار کرد: این گستره از علوم به امور مربوط به 
انسان ها می پردازند بر خلاف علوم طبیعی یا علوم مهندسی که 
رابطه انسان را با اشیا تعیین و مدیریت می کنند و یا علوم پزشکی 
و شبیه آن که انسان را به مثابه شیء در نظر گرفته و چگونگی 
برخورد با شیء را تعیین می کنند، بنابراین علوم انسانی، انسان را 

متکثر و دارای ساحت های مختلف تلقی میکند.

پژوهشگاه  اسلامی  انقلاب  مطالعات  گروه  علمی  هیأت  عضو 
فرهنگ و اندیشه اسلامی ادامه داد: جامعه و مدیریت امروز ما با 
ابرچالش ها و مسایل بسیار گسترده ای مواجه است که راه حل 
آن دست علمای علوم انسانی است که جامعه ایرانی اسلامی را 
خوب بفهمند و بتوانند آن را به درستی وصف و تحلیل کنند 
و بعد پاسخ های درستی به این مسائل بدهند؛ به بیان دیگر 
مشکل امروز ما نهَ کمبود منابع اقتصادی، نهَ فناوری و نهَ افراد 
توانمندی است که بتوانند کشور را مدیریت کنند؛ به نظر من 
مشکل اساسی مدیریت کشور این است که با کلاف سردرگمی از 
سوالات مواجهیم که پاسخ های آن به عهده رشته علوم انسانی و 
داشمندان علوم انسانی است و این در حالی است که دانشمندان 
این عرصه از درک و فهم جامعه ایرانی عاجز هستند و در نتیجه 

نمی توانند پاسخ مناسبی به این سوالات بدهند.
وی گفت: نتیجه چنین شرایطی آن است که مدیریت جامعه با 
وجود این چالش ها سعی می کند که به صورت روزمره وضعیت 
را بدون حل مشکلات صرفا در تعادل حفظ کند؛ از سوی دیگر 
جامعه ایرانی دچار سوالات فراوانی است که علمای علوم انسانی 
باید به آن پاسخ بدهند اما واقعیت آن است که پاسخی قانع کننده 
و مطابق با خواست و شرایط واقعی ایرانیان ارائه نمی شود و در 
نتیجه جامعه به شکل تعمدی و آگاهانه علوم انسانی را کنار 
گذاشته و احساس می کند که علوم انسانی مولفه زائدی است؛ 
میزان استقبال دانش آموزان و دانشجویان کشورمان از رشته های 

علوم انسانی موید این مساله است.

این پژوهشگر با طرح این پرسش که 
چرا دانش آموز و دانشجوی این جامعه 
اندازه  این  تا  انسانی  علوم  به  نسبت 
بی توجه است، تصریح کرد: علت مهم 
انسانی  علوم  که  است  آن  مساله  این 
را  کشور  کار  که  نیست  چیزی  فعلی 
راه بیندازد و علوم مهندسی و پزشکی 
حداقل بخشی از مشکلات مردم را حل 
توانایی  این  انسانی  اما علوم  می کنند، 
خود را از دست داده و تصور می کنم 
علت این مساله بیگانگی این گستره از 

علم با زیست بوم ایرانی باشد.

ذات علوم انسانی غربی سلطه جویی و تسلط بر انسان ها است  
از  بهره برداری  به سوالی در مورد  پاسخ  ادامه و در  ردادی در 
علوم انسانی به مثابه راهی برای مبارزه با استکبار، گفت: باید 
توجه داشته باشیم که اصولا ذات علوم انسانی که در غرب تولید 
شده سلطه جویی و تسلط بر انسان ها است که در این راستا در 
وهله اول استیلا بر انسان های غربی و در وهله دوم بر جوامع و 
کشورهای پیرامونی و البته جهان سوم مدنظر قرار می گیرد که 
ابرقدرت و توسعه یافته را ندارند؛  آن قدرت و زور کشورهای 
با این مقدمه باید گفت تولید علوم انسانی بومی  راهی برای 
رهایی از این سلطه و البته بزرگترین کمک به مبارزه با استکبار 

و سلطه ستیزی خواهد بود.

پژوهشگاه  اسلامی  انقلاب  مطالعات  گروه  علمی  هیأت  عضو 
مثلا  که  می بینم  گاهی  افزود:  اسلامی  اندیشه  و  فرهنگ 
پژوهشکده ها و پژوهشگاه ها و مراکز علمی که دغدغه دارند و 
در رشته های علوم انسانی تحصیل کرده و یا حوزوی هستند، 
نامه و بیانیه می دهند که حاضر هستند برای مبارزه با اسراییل به 
سرزمین های اشغالی اعزام شده و بجنگند؛ از نظر من این وظیفه 
و توانمندی با توجه به ظرفیت های علوم انسانی نیست، قطعا 
در پاکیِ نیت کسانی که این بیانیه ها را می نویسند هیچ شکی 
نیست، اما واقعیت آن است که مبارزه با استکبار چیزی فراتر از 
جان می خواهد و این مولفه شکست علمِ استکباری و تولید علوم 
انسانی بومی و پاسخ به پرسش های مردم و مسایلی است که در 

کشور وجود دارد.
کند،  هدایت  را  مردم  بتواند  که  انسانی  علوم  داد:  ادامه  وی 
می تواند راهی را به مردم نشان دهد که از زیر بار سلطه خارج 
شوند و اینجاست که مچ نظام سلطه خوابانده می شود واگرنه تا 
زمانی که ذهن ها اسیر اندیشه های استکبارگرایانه و مستبدانه 
قدرت های سلطه گر باشد هرچه قدر هم جانمان را فدا کنیم 
فایده ندارد، البته حتما باید برای کشور جنگید و مبارزه کرد و 
اصلا در این مورد شکی نیست اما مساله آن است که هرکسی 
باید در جبهه ای که فعالیت دارد بجنگد، این مثل آن است که 
کسانی که مرزبان هستند بگویند می خواهیم موشک بسازیم و 
در این عرصه فعالیت کنیم و مرزها را خالی بگذارند و همین 

باعث می شود که دشمن از آن رخنه نفوذ کنند.

استکبار می تواند با علوم انسانی به ما ضربه بزند  
ردادی تصریح کرد: کسانی که در عرصه علوم انسانی فعالیت 
دارند و تصور می کنند که امروز وظیفه آنها این است که بروند 
با استکبار بجنگند و جان فدا کنند باید بدانند که این به معنای 
خالی کردن جبهه و متوجه نبودن نسبت به ضرباتی است که 

استکبار می تواند از طریق سلطه علوم انسانی به جامعه تزریق 
کند؛ امروز دانشجویان در روز اولی که به دانشگاه می آیند اغلب 
افرادی هستند با خصیصه هایی نظیر حمایت از کشور و خلاقیت 
به  و  بالاتر  ترم های  اما وقتی جلوتر می رویم در  حُبّ وطن  و 
ویژه در دانشکده های علوم انسانی شاهد هستیم که دانشجو 
در مواجهه با علوم انسانی و به ویژه فلسفه غربی به تدریج از 
آن حالت اولیه فاصله گرفته و به سمت و سوی ستایش غرب، 
رخوت و ناامیدی نسبت به کشور و مسابقه گذاشتن برای تحقیر 
ملی و اینکه چه قدر ما بد هستیم، می رسد و مواردی از این دست 
که در دانشگاه ها بسیار است و همه و همه نتیجه آن است که 
علوم انسانی بومی در دانشگاه های ما نیست که اگر بود دانشجو 
در بدو ورود آنچنان نبود و پس از چندسال به گونه ای دیگر که 

شاهدش هستیم.
وی در ادامه به مهمترین وظیفه دانشجویان برای حرکت در 
مسیر خودسازی و خوداتکایی در جامعه امروز اشاره کرد و گفت: 
دانشجویان باید پیش از هر چیز اهل مطالعه باشند و هر علم و 
ادعایی را بدون مطالعه و بررسی نپذیرند در نتیجه اولین قدم آن 
است که دانشجو پرُخوان باشد و زیاد کتاب بخواند، این شاید از 
مهمترین وظیفه ها برای حرکت در مسیر خودسازی و خوداتکایی 
فکری باشد، نکته دوم آن است که دانشجو هرچه جلوتر می رود 
باید رویکرد نقادی خود را افزایش دهد؛  دانشجو یعنی: »من 
فقط به برهان و دلیل توجه می کنم و اگر برهان و دلیل وجود 
نداشته باشد نمی پذیرم«، پس باید این تفکر نقادانه را تقویت 
کرده و عادت کنند هرچیزی را که در شبکه های مجازی بیان 
می شود به راحتی نپذیرند و دلیل بخواهند و دلایلی را که می 

شنوند نقادانه مورد کنکاش علمی قرار دهند.

این پژوهشگر افزود: سومین مولفه نیز آن است که وفاداری، 
اعتقاد، علاقه و مهر وطن و این سرزمین و مردم را نباید از بدهند؛ 
آن لحظه ای که افراد دانشجوی ایرانی دچار فراموشی می شوند 
و به نظرشان می آید که ایران با بقیه نقاط جهان تفاوتی ندارد و 
هرجا بشود کاری کرد باید مشغول شد و به بیان دیگر هرکسی 
که به نتیجه تحقیقات پول بدهد در نتیجه باید تحقیقات را 
به او تحویل دهند همانجاست که خودباختگی اتفاق می افتد و 
استقلال فکری از بین می رود، پس دانشجو باید این احساس را 
درون خود پرورش دهد و مدام به خود بگوید که من برای کشور 
و مردمم باید هزینه کنم و تلاش داشته باشم، فقط خودم مهم 
نیستم بلکه کشوری که منابع اش را جمع کرده و مرا به دانشگاه 

فرستاده هم حق به گردن من دارد و باید ادای دین کنم.

پژوهشگاه  اسلامی  انقلاب  مطالعات  گروه  علمی  هیأت  عضو 
فرهنگ و اندیشه اسلامی گفت: مساله دیگری که مطرح است 
اینکه بالاخره اساتید متعددی در رابطه با علوم انسانی بومی 
کار کرده و زحمت کشیدند و در سطح حوزه و دانشگاه مطالب 
فراوانی منطبق با فرهنگ اسلامی ایرانی خودمان تولید شده 
است، اگر دانشجویان همان قدر که خود را در معرض نظریات 
غربی قرار می دهند این مطالب را هم اشکالی ندارد و اتفاقا لازم 
است که مثلا در کنار آن مطالعات بیایند و کتاب تفسیرالمیزان 
علامه طباطبایی، نوشته های آیت الله جوادی آملی و سایر علما و 
اساتید را بخوانند، این کتابها باید مطالعه شود تا آن حس احترام 
به کشور تقویت شود و از سوی دیگر ذهن یک سره به تسخیر 
نظریات غربی در نیاید، اینگونه است که متوجه می شویم این 
جامعه از قدیم بسیار پویا بوده است و من به عنوان دانشجو در 
قبال این جامعه و تاریخ پرشکوه آن چه وظیفه ای بر عهده دارم.

روز فرهنگ عمومی، فرصتی است تا 
نگاهی به تغییرات گسترده فرهنگی 
اسلامی  انقلاب  از  پس  جامعه 
ایران  اسلامی  انقلاب  بیندازیم. 
به عنوان یک تحول فرهنگی شناخته 
احیای  آن  اصلی  هدف  که  می شود 
هویت ملی، دینی، و فرهنگی جامعه 
بوده است. یکی از دستاوردهای مهم 
انقلاب اسلامی در این حوزه، ترویج 
و  خودباوری  ارزش های  تقویت  و 
افراد جامعه  استقلال طلبی در میان 
است. قبل از انقلاب، جامعه ایران تا 

حد زیادی تحت تأثیر فرهنگ غربی و وابستگی به تمدن های 
و  خودباوری  فرهنگ  انقلاب،  از  پس  اما  داشت.  قرار  بیگانه 
ایستادگی در برابر نفوذ های خارجی به یکی از ویژگی های بارز 
جامعه تبدیل شد. این تحول، اعتماد به نفس ملی و اراده مردم 

برای پیگیری اهداف علمی، صنعتی، و اقتصادی را تقویت کرد.

قابل  بسیاری  پیشرفت های  فرهنگی،  گوناگون    در حوزه های 
مشاهده است. برای مثال، در عرصه های هنری، سینما، و تولید 
محتوا، رشد چشمگیری دیده می شود که به ترویج مفاهیم بومی 
و دینی کمک کرده است. این تغییرات موجب شده تا تولیدات 

نظر کمّی و هم  از  با گذشته هم  فرهنگی کشور در مقایسه 
کیفی ارتقاء پیدا کنند و همچنین به بازنمایی فرهنگ اصیل و 
ارزشی مردم ایران بپردازند. فعالیت هایی چون توسعه کتابخانه ها، 
سینماها، مراکز فرهنگی و آموزشی، و ترویج فرهنگ کتاب خوانی 
از دیگر مصادیق تغییرات مثبت فرهنگی پس از انقلاب هستند.

 همچنین، تحولی در سطح فرهنگ مذهبی و دینی مردم ایجاد 
شده است که موجب تقویت باورهای دینی و افزایش پایبندی به 
مناسک و سنت های مذهبی شده است. این روند علاوه بر ترویج 
فرهنگ دینی، باعث زنده نگه داشتن روحیه مقاومت در برابر 
ظلم و ستم و حمایت از مستضعفان جهان شده است. در واقع، 

انقلاب اسلامی توانسته با ترویج 
اعتقادی  و  اخلاقی  ارزش های 
و  عمومی  فرهنگ  تقویت  به 
مسئولیت پذیری  گسترش 

اجتماعی کمک کند.

  یکی از مهم ترین ابعاد فرهنگ 
افزایش  انقلاب،  از  عمومی پس 
اجتماعی  مسائل  به  توجه 
و  مستضعفان  از  حمایت  و 
امر  این  است.  اجتماعی  عدالت 
سمت  به  جامعه  تا  شده  سبب 
همبستگی و اتحاد بیشتر حرکت کند و افراد، حس همیاری 
و همکاری بیشتری نسبت به هم داشته باشند. این ارزش ها 
نقش مهمی در افزایش کیفیت زندگی اجتماعی و ایجاد هویتی 

مستقل و قوی برای مردم داشته است.

  در نهایت، دستاوردهای فرهنگی انقلاب اسلامی نشان از تحولی 
عمیق و جامع در فرهنگ عمومی دارد که توانسته است ارزش ها 
و اعتقادات جامعه را تقویت و همگام با نیازهای زمانه به روز کند. 
روز فرهنگ عمومی بهانه ای است برای یادآوری این دستاوردها 

و تلاش برای حفظ و ارتقاء آن ها در آینده.

محسن ردادی

 می خواهید به ابتذال فرهنگ و تمدن و سیاست در غرب 
پی ببرید، جنایات رژیم صهیونیستی علیه ملت غزه و لبنان 
که با پشتیبانی کامل آمریکا و اروپا صورت می گیرد را 
در نظر بیاورید. حالا نه فقط در فلسطین، ایران، جبهه 
مقاومت و دنیای اسلام، بلکه مردم در شرق آسیا، آفریقا، 
غرب و آمریکا نیز اسرائیل را رژیمی نسل کش می دانند که 
در نهایت سنگدلی ماه هاست مردم غزه و اینک لبنان را 
به خاک و خون می کشد. رهبر معظم انقلاب اسلامی در 
دیدار دست اندرکاران برگزاری کنگره ۱۵ هزار شهید استان 
فارس، حوادث منطقه و ایستادگی و مجاهدت مقاومت را 
باعث تغییر در سرنوشت و تاریخ منطقه خواندند و با تأکید 
بر شکست رژیم صهیونیستی در نابود کردن مقاومت با 
بی گناه، شکست  انسان  هزار  از ۵۰  بیش  کشتار  وجود 
بزرگ تر را رسوایی فرهنگ و تمدن و سیاستمداران غرب 

دانستند.

 دیگر این رژیم جعلی چه باید بکند تا شورای امنیت و 
دیگر نهادهای مدعی صلح و حقوق بشر و دول غربی به 
خود آیند و اقدامی را ترتیب دهند؟ این اتفاقات نشان داد 
آزادی و حقوق بشر و مدعیان آن، مضحک ترین مفاهیم 
هستند. حتی مردم اروپا و آمریکا به طرز بی سابقه ای در 
حمایت از ملت فلسطین و در مخالفت با سکوت و حمایت 
دولت های خودشان اعتراضات و راهپیمایی برگزار کرده اند، 
اما باز خبری از مقامات غربی نیست که نیست. این نحوه 
مواجهه دولت های غربی با موضوع فلسطین در آینده نیز 
منافع  غرب،  دموکراسی  لیبرال  در  کرد؛  نخواهد  تغییر 
سیاسی و استکباری تعیین کننده رفتارهای جهانی است. 
اخلاق و انسانیت مادامی که منافع آن دولت ها چیز دیگری 

را اقتضا می کند در سیاست های آن ها جایگاهی ندارد. 

به  که  ایران  در  غرب گرایان  با  بایستی  زمینه  این   در   
دروغ، غرب و شعارهاي مضحک آنان را در برابر دیدگان 
و افکار عمومی می آرایند مواجهه فکری و قانونی داشت. 
این مقابله و رویارویی لازم و ضروری است و هرگز نباید 
را دست کم گرفت.  ایران  آرایشگران غرب در  مخاطرات 
جدا از تلاش های دستگاه دیپلماسی کشور، دانشگاه ها و 
مراکز فکری و فرهنگی کشور هرگز نباید این عمل خباثت 
آلود دولت های غربی را نادیده بگیرد. بایستی در دانشگاه ها 
حقایق لیبرال دموکراسی غرب انعکاس یابد. عرصه هنر نیز 
نباید از مسؤلیت تاریخی و انسانی خود در معرفی چهره 
حقیقی غرب شانه خالی کند. تاریخ معاصر ایران گویای 
آن است که آراستگان افکار و اندیشه های غرب در جامعه 
ایرانی، ایران را بارها به لبه پرتگاه برده اند و نیز همین ها 
نقطه اتکا و امید قدرت های بزرگ برای زمین گیر کردن 

ایران به حساب می آیند.

ذات علوم انسانی غرب، استیلا و استکبار است

 دارم به این می اندیشم که این جنگ، امکان یک آشکارگی و 
تجلیّ )disclosure( است. جنگ آن گاه که از زاویه موجود 
به آن می نگریم، تلخ و سیاه و گلوگیر است و آن گاه که از زاویه 
وجود آن  را می بینیم، به ظهور رسیدن و آشکارگی حقیقت 
است و حقیقت زیباست. جنگ، افشا می کند و از نسبت های 
حقیقی پرده بر می دارد؛ آن چنان که گویی برادری گم شده 
را پس از سال ها پیدا می کنیم یا به ناگاه خوابی خاطره   انگیز 
از بیداری فراموش کرده ایم، به خاطر می آوریم.  را که پس 
نسبت ها و خاطره های اصیل و حقیقی اغلب در لحظه های 

مرده ی روزمره پنهان می شوند.
اما  نداریم،  اقبال  آن  به  و  نمی رویم  استقبال جنگ  به  ما 
هنگامی که ناخواسته در معرکه  می افتیم، آنچه را که گم 

کرده ایم، می یابیم.

 جنگ، به ظهور رسیدن
 و آشکارگی حقیقت است!

وحید یامین پور

عزیز غضنفری
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آتش بس با هدف ایجاد تنفس مصنوعی

 ژنرال ها علیه ایدئولوگ ها؛ جنگ داخلی اشغالگران

این اعتقاد ما است که کرانه ی باختری هم مثل غزه باید مسلح 
بشود. این ایده ای بود که اول مرداد ۹۳ از جانب رهبر انقلاب 
برای مسلح کردن کرانه باختری رود اردن مطرح شد و اکنون 
پس از گذشت ده سال اندیشکده های آمریکایی از خطر بسیار 
بزرگ کرانه باختری سخن می گویند. فارین افرز در یادداشت 
کرانه  با  مواجهه  در  صهیونسیتی  رژیم  جدی  نگرانی  از  خود 
باختری صحبت می کند و معتقد است اکنون بحران در کرانه 
باختری در حال شکل گیری است. بدیهی است که شرایط کنونی 
بار دیگر اهمیت سخنان بسیار مهم رهبر انقلاب اسلامی را دو 

چندان می کند و امید است مورد توجه دلسوزان واقع شود.

در حال حاضر رژیم صهیونیستی علاوه بر اینکه درگیر جنگ با 
غزه، لبنان و گروه های مقاومت است مخالفت ها و درگیری های 
داخلی را نیز متحمل می شود. فارین افرز در مقاله ای با عنوان 
بار، رئیس  اوت، رونن  ماه  اسرائیل« نوشت: در  پنهان  »جنگ 
به  مهم  نامه ای  بت،  شین  اسرائیل،  عمومی  امنیت  سرویس 
بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر و وزرای کابینه وی نوشت. اگرچه 
این نامه در سرزمین های اشغالی یا خارج از آن توجه چندانی را 
به خود جلب نکرد، اما به قلب بحرانی اشاره می کند که از زمان 

حمله حماس در ۷ اکتبر ۲۰۲۳ به این کشور وارد شده است.

جالب آنجاست شدت اختلافات به قدری بالاست که رونن بار 
فلسطینیان  علیه  تشدید حملات شهرک نشینان  داده  هشدار 
در کرانه باختری اشغالی از نظر وی »تروریسم یهودی« است 
و »امنیت ملی اسرائیل« را به چالش می کشد و »لکه بزرگی بر 
یهودیت« است. فارین افرز می نویسد: نحوه رفتار رژیم اسرائیل 
در کرانه باختری دارای پیامد هایی است که فراتر از سرنوشت 

فلسطینیان است. رقابتی که تشکیلات امنیتی اسرائیل 
آن  شهرک نشین  متحدان  و  راست افراطی  برابر  در  را 
اقدام  دست  در  راست افراطی  که  روشی  می دهد.  قرار 
به  نهایت  در  و  می شود  بیشتر  خونریزی  موجب  دارد 
جایگاه و حمایت اسرائیل در غرب لطمه می زند و منجر 
نابسامان  وضعیت  حتی  و  بین المللی  بیشتر  انزوای  به 
می شود. بسیاری از ساکنان اراضی اشغالی که هنوز رژیم 
خود را سکولار، لیبرال و دموکراتیک می دانند، مبارزه با 

راست افراطی را مهم می دانند.

به گفته یکی از مقامات ارشد سابق اطلاعاتی اسرائیل، 
درگیری فزاینده میان راست افراطی و نهاد امنیتی بی سابقه است 
و ریشه در تلاش نتانیاهو برای ماندن در قدرت از طریق گره 
زدن خود به راست افراطی و سرزنش ارتش و دستگاه اطلاعاتی 
برای ۷ اکتبر و در عین حال انکار مسئولیت خود دارد. اما فراتر 
از بازی سرزنش، یک شکاف اساسی میان ایدئولوگ های یهودی 

و فرماندهان امنیتی کهنه کار وجود دارد.

نهاد امنیتی به رهبری وزیر دفاع یوآو گالانت، ماه ها از قرارداد 
گروگان گیری و آتش بس حمایت کرده و خود را با دولت بایدن 
همسو می کند. گالانت و دیگران آشکارا از نتانیاهو انتقاد می کنند 
جایگزینی  که  کند  ارائه  غزه  برای جنگ  پایانی  نتوانست  که 
واقع بینانه برای حکومت حماس داشته باشد.  نشریه سیاست 
خارجی آمریکا معتقد است: یکی دیگر از محرک های درگیری 
میان نهاد امنیتی و دولت یا حداقل عناصر راست افراطی آن، 
وضعیت رو به وخامت در بیت المقدس است؛ بن گویر در مقام 
وزیر امنیت ملی، در موارد متعددی با تشویق یهودیان به نماز 

خواندن در این مکان، وضعیت آن را متزلزل کرده است. نهاد های 
امنیتی اقدامات او را به عنوان اقدامات تحریک آمیز خطرناکی 
محکوم کرده اند که نه تنها فلسطینیان را ملتهب می کند، بلکه 

موجب تحریک اردن و جهان اسلام نیز می شود.  

انتها اظهار می کند: از ۷اکتبر،  این مجله سیاست خارجی در 
اسرائیل مانع کار کردن ۱۵۰هزار فلسطینی کرانه باختری در 
سرزمین های اشغالی شده، همچنین از پرداخت وجوه مالیات 
است.  کرده  خودداری  خودگردان  تشکیلات  به  فلسطینیان 
)طبق توافق نامه اسلو، دولت اسرائیل مالیات ها را از سرزمین های 
فلسطین جمع آوری و درآمد ها را به تشکیلات خودگردان منتقل 
می کند( آسیب شدیدی که به اقتصاد کرانه باختری ناشی از این 
سیاست ها وارد می شود، آنها را تضعیف می کند، زیرا بیکاری و 
بدبختی فلسطینی ها تنها احتمال خشونت را افزایش می دهد. 
رژیم اسرائیل با وزرای افراطی خود چیزی کمتر از الحاق کرانه 
باختری به اراضی خود نمی خواهد و منجر به درگیری و هرج ومرج 

بیشتر خواهد شد.

 روزنامه »گاردین« در گزارشی نوشت که کارشناسان سیاسی و 
اساتید دانشگاهی در آمریکا معتقدند در صورت بازگشت ترامپ 
به قدرت باید منتظر یک حکومت فاشیستی و دیکتاتوری باشیم.
اساتید  و  کارشناسان سیاسی  از  بسیاری  گاردین،  از  نقل  به 
دانشگاهی در آمریکا به رسانه ها گفتند که با تبلیغات حزب 
دموکرات که ترامپ را فاشیست خطاب می کنند، موافق هستند 
چون اقدامات او با جنبش های فاشیسم در تاریخ مطابقت دارد.

بسیاری از کارشناسان سیاسی در هفته های گذشته اعلام کردند 
که پیروزی ترامپ در انتخابات ریاست جمهوری و بازگشت او به 
کاخ سفید، تهدیدی آشکار برای دموکراسی ایالات متحده است.
جیسون استنلی استاد فلسفه دانشگاه ییل و نویسنده کتاب 
»پاک کردن تاریخ: چگونه فاشیست ها گذشته را برای کنترل 
آینده بازنویسی می کنند«، می گوید: »نمونه واضح تر از یک 
جنبش اجتماعی و سیاسی فاشیستی که در شرف به دست 
گرفتن قدرت است، وجود ندارد. ترامپ و افراد پشت سر او به 
صراحت نشان داده اند که مخالفان سیاسی در صورت بازگشت 
او به کاخ سفید باید از مجازات مالی گرفته تا زندان را تجربه 

کنند.«
حتی جان کلی رئیس ستاد ترامپ که طولانی ترین سابقه کار را 
داشت، در دوران حضورش در کاخ سفید، رئیس سابق خود را 
فاشیست خطاب کرد که مثل هیتلر و موسولینی رفتار می کند.

دکتر برایان هیوز دستیار مدیر آزمایشگاه تحقیقات و نوآوری 
قطبی سازی و افراط گرایی در دانشگاه آمریکایی، گفت که ترامپ 
برای سال ها متهم به تقلید از قدرت گرفتن هیتلر و موسولینی 

بوده است.
وی گفت: »من فکر می کنم مهم است که به یاد داشته باشیم 
که فاشیسم یک فرآیند است و همیشه می تواند در طول تاریخ 

رخ دهد.«
با گاردین گفت که ترامپ در همان  هیوز در مصاحبه خود 
ابتدای حکومت خود با مسلمانان و مهاجران مخالفت کرد و آنها 

را دشمن گروهی خطاب کرد.
هم هیتلر و هم موسولینی به طور مشابه اجرای کلاسیک جیغ 
زدن و اشاره دست را در راهپیمایی ها تمرین می کردند و در 
طول به قدرت رسیدن دشمنان خود را تهدید می کردند. سبک 
سخنرانی ترامپ، در کمپین هایش شبیه همان کارهایی است که 

دیکتاتورهای تاریخ انجام داده اند.
حتی زمانی که ترامپ در قدرت بود، زمینه را برای بازگشت 

خود فراهم کرد.
با اشاره به سه قاضی فوق محافظه کار که ترامپ قبلاً در  او 
زمان قدرت خود نصب کرده بود، گفت: دادگاه ها با وفاداران 
ایالات  در دادگاه عالی  جایگزین می شوند، همانطور که قبلاً 
متحده دیده ایم. در آلمان نازی، مقامات دولتی در همه سطوح، 
قانونی و بوروکراتیک مجبور بودند وفاداری شدید خود را به 

حزب اعلام کنند.

با بازگشت ترامپ باید منتظر 
حکومت فاشیستی باشیم

سعدالله زارعی در ارتباط تلفنی با برنامه صبح وگفتگو رادیو 
گفت وگو؛ با اشاره به این که مردم غزه هیچ علامتی از تسلیم 
شدن نمایان نمی کنند ولی در مقابل، سرزمین های اشغالی 
کرد:  اظهار  است،  نشینان  شهرک  تظاهرات  شاهد  روز  هر 
مقاومت غزه بیش از ۱۳ ماه زیر فشار همه جانبه اسرائیل قرار 
امریکایی ها بمب های سنگین و هواپیما و توپ های  دارد و 
دریایی را در اختیار صهیونیست ها قرار دادند ولی در عین 
حال، بعد از ۱۳ ماه علامتی از تسلط بر گروه های مقاومت و 

دستیابی به تونل ها دیده نمی شود.
رزمندگان مقاومت با وجود این فشارها، کماکان به اسرائیل 
ضربه می زنند. اسرائیل با کشتار پناهندگان و آوارگان پیش 
از  روی می کند؛ ولی در دو سه روز گذشته مقاومت بیش 
۲۰ نفر از نیروهای نظامی اسرائیل را به هلاکت رسانده و 

تجهیزات را منهدم کرده است.
وی تاکید کرد امروز کمترین کشوری است که در حمایت 
از مردم فلسطین و غزه تظاهرات نکند و این یک برگ برنده 
برای مقاومت و ضربه ای به صهیونیست هاست که با بمباران 

هم، التیام پیدا نمی کند.
آمده  وارد  از خسارت های  این که هیچ یک  بیان  با  زارعی 
به اسرائیل قابل جبران نیست، افزود: صهیونیست ها مدعی 
هستند برترین سرویس اطلاعاتی دنیا را در اختیار دارند و 

حتی سیا و  MI۶ از موساد خدمات می گیرند.
البته اسرائیل هزاران برابر نسبت به فلسطین قدرت نظامی 
دارد ولی نتوانست دژهای خود را حفظ کند و حماس با یک 
یورش، این دژها را در هم شکست و به عمق ۷۰ کیلومتری 
سرزمین های اشغالی رسوخ کرد و دیگر اعتباری برای این 
ارتش نماند و اسرائیل همچنان باید هزینه این بی اعتباری 

را بپردازد.
این کارشناس حوزه غرب آسیا در بخشی دیگر از مصاحبه با 
رادیو گفت وگو با بیان این که اثر شهدای مقاومت در دنیای 
مادی ما، هزاران برابرِ زمانی است که این اشخاص زنده بودند 
و می جنگیدند، ادامه داد: اسرائیل با خون هایی که بر زمین 

می ریزد، خود را در معرض نابودی بیشتر قرار می دهد.
میلیارد دلاری  از ۳۰  بیش  بودجه  به کسری  اشاره  با  وی 
 ۷۵ از  بیش  امریکا  گذشته  سال  یک  طی  گفت:  اسرائیل 
میلیارد دلار به اسرائیل کمک کرده است؛ لذا در این جنگ 
۱۰۰ میلیارد دلار هزینه شده ولی در عین حال مسئولان 
اسرائیلی صحبت از ورشکستگی اقتصادی در سرزمین های 

اشغالی می کنند.
زارعی افزود: اگر اسرائیل پیروزی به دست آورده بود، شاهد 
متهم  را  یکدیگر  رو  این  از  بودیم.  آن ها  شادمانی  و  جشن 
باعث شکست  را  نتانیاهو  صهیونیست ها  بسیاری  می کنند. 
تاریخی اسرائیل می دانند و همین اعترافات، اذعان به شکست 

است.
اسرائیل تصاویر فرو ریختن خانه های مردم را به دنیا مخابره 
القا  اطرافیان خود  به  را  پیروزی  باور  اما نمی تواند  می کند؛ 

کند!

خون شهدای مقاومت 
صهیونیسم را نابود خواهد كرد

سعدالله زارعی

زینب اصغریان

آتش بس در لبنان با هدف ایجاد تنفس مصنوعی برای رژیم   
صهیونیستی است

برنامه »گفتگوی سیاسی« رادیو گفت وگو با موضوع مذاکرات 
آمریکایی و آتش بس برای نجات صهیونیست ها و با حضور 
دکتر محمد امینی کارشناس مسائل سیاسی و فعال حوزه 

بین الملل به روی آنتن رفت.

محمد امینی هفت اکتبر و عملیات طوفان الاقصی را شکست 
سنگین اطلاعاتی و امنیتی برای رژیم منحوس صهیونیستی 
دانست و تصریح کرد: از آن زمان تاکنون رژیم صهیونیستی 
شکست اقتصادی خورده است زیرا صدها میلیون دلار از 
پیمان  با  صهیونیست ها  است.  شده  خارج  اشغالی  اراضی 
ابراهیم تلاش می کردند سرزمین های اشغالی را امن نشان 
دهند اما در حال حاضر بسیاری از سرمایه گذاران از این 

سرزمین خارج و بسیاری از مشاغل دچار مشکل شده اند.

وی با اشاره به اهداف اعلامی رژیم صهیونیستی در ابتدای 
نابودی  آنها  اهداف  کرد:  عنوان  غزه  نوار  به  زمینی  حمله 
اسرائیلی  اسرای  آزادی  و  غزه  شهروندان  کوچ  حماس، 
نظامی  از شکست  نشان  این  و  نشد  بود که عملا محقق 

صهیونیست ها است.

با  بین الملل  حوزه  فعال  و  سیاسی  مسائل  کارشناس  این 
و  امضا  بیانیه ای  دنیا  نویسنده  صد  از  بیش  اینکه  اعلام 
صهیونیست ها را تحریم فرهنگی کرده اند، اظهار کرد: برای 
تشکیل یک دولت و نظام باید شاخص هایی وجود داشته 
ندارد؛  برای صهیونیست ها وجود  این شاخص ها  که  باشد 
آنها در شاخص های اقتصادی، فرهنگی، اطلاعاتی، امنیتی و 
نظامی شکست خورده اند و در واقع اسرائیل مرده متحرکی 

است که به کمک آمریکا و اروپایی ها دست و پا می زند.

حتی  و  اشغالی  سرزمین های  ساکنین  امیدی  نا  از  وی 
نظامیان این کشور گفت و بیان کرد: جمعیت قابل توجهی 
از شهرک نشینان، سرزمین های اشغالی را ترک می کنند 
و این نشان می دهد نه تنها اهداف صهیونیست ها در یک 
سال گذشته محقق نشده است بلکه سرمایه هایی هم که در 

اختیار داشتند عملا از دست داده اند.

امینی در مصاحبه با رادیو گفت وگو با بیان اینکه نیروهای 
محور مقاومت شهادت را افتخار خود می دانند، افزود: آنها 

سینه های خود را سپر می کنند و می گویند علاقه مند هستند 
شهادت نصیب شان شود. برای نمونه شهادت سنوار خیلی 
حماسی و غرورآفرین بود که تبدیل به نمادی برای آزادگان 
دنیا شد. از سوی مقابل صهیونیست ها از جنگ فرار می کنند 
و در حال ترک اسرائیل هستند. آنها می گویند به اسرائیل 
آمدند زیرا به آنها یک زندگی آرمانی نشان داده بودند و حتی 
حاضر هستند زندانی و یا حتی کشته شوند اما در میدان 

جنگ نجنگند.

صهیونیسم  اضمحلال  از  سیاسی  مسائل  کارشناس  این 
این  زمان می گذرد  کرد: هر چه  تصریح  و  درون گفت  از 
نتیجه  در  و  می شود  بیشتر  آن  چالش های  و  اضمحلال 

مشکلات زیادی در پیش روی صهیونیست ها قرار دارد.

وی درباره ادعای آتش بس و صلح در لبنان که از سوی 
صهیونیست ها و آمریکایی ها مطرح می شود، گفت: این کار 
آنها برای ایجاد یک تنفس مصنوعی به نفع صهیونیست ها 
انجام می شود و هیچ هدف صلح آمیز و خیری در این رویکرد 

آمریکایی ها وجود ندارد.

رژیم  از  آمریکایی ها در همه عرصه ها  پشتیبانی  از  امینی 
صهیونیستی گفت و در عین حال اشاره کرد: آمریکا در شرایط 
مناسبی نیست؛ آنها در ایام انتخابات ریاست جمهوری قرار 
دارند و از هم اکنون زمزمه های تقلب توسط ترامپ و حامیان 
وی مطرح شده است که موجب نگرانی نیروهای امنیتی 
آمریکا شده است زیرا ممکن است دچار یک آشوب و شورش 
داخلی شوند که این مسئله موجب کاهش حمایت های همه 

جانبه های آمریکا از رژیم صهیونیستی می شود.

محمد امینی

سخنگوی نیروهای مسلح یمن اعلام کرد: محاصره دریایی ما   
علیه دشمن اسرائیلی و هدف قرار دادن تمامی کشتی های وابسته 

به آن یا مرتبط با آن ادامه دارد. 
یحیی سریع با بیان اینکه  اطلاعات امنیتی نشان می دهد که 
شرکت های دریایی دشمن اسرائیلی دارایی های خود را اعم 
از کشتی های باربری و حمل و نقل دریایی به شرکت های 
دیگر انتقال می دهند یا با اسامی طرف های دیگر آنها را ثبت 
می کنند، تصریح کرد: ما هیچگونه تغییر در مالکیت یا پرچم 

کشتی های دشمن اسرائیلی را مورد توجه قرار نخواهیم داد.
یحیی سریع گفت: ما به تمامی طرف های ذی ربط نسبت به 
معامله با این شرکت ها یا کشتی ها هشدار می دهیم چرا که 
آنها تحت مجازات هستند و عبور آنها از منطقه عملیات ما 
ممنوع است. ما به اعمال محاصره دریایی بر دشمن اسرائیلی 
و هدف قرار دادن تمامی کشتی های وابسته به آن یا مرتبط 
با آن یا کشتی هایی که به سمت آن می روند، ادامه می دهیم.

سخنگوی نیروهای مسلح یمن در پایان ضمن تاکید بر مواضع 
ملت، دولت و ارتش یمن یادآور شد: محاصره دریایی علیه 
دشمن اسرائیلی تا زمان توقف تجاوزات و برداشتن محاصره و 

توقف تعدی ها به لبنان ادامه دارد.
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 تعریف نقشه راه واحد برای صادرات

شورای عالی صادرات نقشه راه واحد برای صادرات تعریف کند  
برنامه »گفتگوی اقتصادی« رادیو گفت وگو در رابطه با احیای 
شورای عالی صادرات کشور و انتظارات از آن با دکتر رضا نوری، 
عضو هیئت مدیره اتاق ایران و کانادا، فعال بخش خصوصی و 
معاون امور بین الملل در خانه صنعت، معدن و تجارت جوانان ایران 
و همچنین حسین زاهدی، رئیس خانه صنعت، معدن و تجارت 

جوانان ایران مصاحبه کرد.
ایران و کانادا گفت:  اتاق  ابتدای برنامه، عضو هیئت مدیره  در 
شورای عالی صادرات در سال ۱۳۷۶ همزمان با اجرای برنامه 
دوم پیشرفت کشور تشکیل شد تا سال ۱۳۹۱ که فعالیت خاصی 
نداشت. این شورا مجدداً از سال ۱۳۹۳ فعالیت خود را آغاز کرد 

اما سال ۱۳۹۷ فعالیت این شورا کمتر می شود.
وی افزود: این شورا در سال ۱۴۰۰ آغاز به کار کرد و باز هم در 
سال ۱۴۰۱ تعطیل شد و اکنون که در سال ۱۴۰۳ هستیم مجدداً 

احیا شده است.
این  احیای  با  ما  که  کرد  اعلام  اخیراً  دولت  کرد:  اظهار  نوری 

شورا به دنبال ایجاد فرماندهی واحد و فرابخشی و دعوت از 
صادرکنندگان هستیم اما وقتی ما به اسم ایرانی خارج از کشور 
فعالیت می کنیم آنها نگاه نمی کنند که ما شورای عالی صادرات 
داریم یا خیر چون روابط بین صادرکنندگان خارجی و ایرانی 
ـ برد باشد و لذا هر یک از طرف ها به دنبال  باید یک رابطه برد ـ

منافع خودشان هستند.
این فعال بخش خصوصی تصریح کرد: سازمان توسعه تجارت 
برای برگزاری نمایشگاه های خارجی یارانه و وام هایی می دهد اما 
بخش خصوصی نیاز به این تشویق ها ندارد چون بخش خصوصی 
به دنبال منافع اقتصادی خاص خودش است و با وجود هر تحریم 
و قوانین موجود می تواند سوددهی خاص خودش را داشته باشد.

عضو هیئت مدیره اتاق ایران و کانادا در مصاحبه با رادیو گفت وگو، 
متذکر شد: صادرات باید روند واحد و همبستگی داشته باشد لذا 
شورای عالی صادرات باید یک نقشه راه واحد تعریف کند و راه را 

برای صادرکنندگان باز بگذارد.

و  معدن  خانه صنعت،  رئیس  زاهدی  برنامه، حسین  ادامه  در 
تجارت جوانان ایران، احیای شورای عالی صادرات را اتفاقی مبارک 
و قابل احترام دانست و گفت: واقعیت این است که ما از این 
دست شوراها در کشور کم نداریم و اگر قرار باشد راه اندازی این 
شورا فقط کارنامه مسئولان را پر کند و مانند سال های گذشته 
و مجدداً منحل شود باید گفت که این شوراها و کارگروه ها عملًا 

کارکردی ندارند.
وی افزود: اگر شورای عالی صادرات یک ساختار درست و نقشه راه 
و سازوکار مناسب برای شناسایی موانع صادراتی در کشور داشته 
باشد و باعث تنوع بخشیدن به اقتصاد کشور شود می توان گفت 

که نتایج اثربخشی در حوزه صادرات خواهد داشت.

رئیس خانه صنعت، معدن و تجارت جوانان ایران درمورد نقش 
شورای عالی صادرات در ارتقای وضعیت صادرات ایران اظهار کرد: 
مشکل صادرات ایران صرفاً با تشکیل این شورا برطرف نخواهد 
شد و نباید از این شورا انتظار داشته باشیم که ما را از این وضعیت 

موجود خلاص کند.
زاهدی در توضیح بیشتر اضافه کرد: تا زمانی که مشکل تحریم 
و مشکلات بانکی ما با کشورهای دنیا حل نشود و دیپلماسی ما 
با کشورهای مختلف به حالت مطلوب برنگردد و زیرساخت های 
حمل و نقل و راه های ارتباطی ما با دنیا و ثبات و قطعیت در 
موثری  کارکرد  عمل  در  شورا  این  نشود  ایجاد  پولی  بازارهای 

نخواهد داشت.
وی تأکید کرد: رویکرد ما به شورای عالی صادرات باید به عنوان 
بخشی از یک پروژه برای ارتقای صادرات و توسعه صادرات باشد 
عالی  احیای شورای  کار چون  به  و شروع  اندازی  راه  نه صرفاً 

صادرات به خودی خود کافی نیست.
رئیس خانه صنعت، معدن و تجارت جوانان ایران نقش رایزنان 
بازرگانی به عنوان دیده بان تجاری کشور در بازار محل مأموریت 
را در راستای معرفی شفاف و عادلانه فرصت ها و اطلاع رسانی 
ظرفیت های تجاری یک نقش بی بدیل خواند و افزود: متأسفانه از 
۲۰۰ کشوری که در دنیا وجود دارد ما کمتر از ۲۰ رایزن آن هم 

فقط در کشورهای همسایه و چین و هند و روسیه داریم.
بخش  تشکل های  تقویت  با  دولت  اینکه  بر  تأکید  با  زاهدی 
خصوصی باید زمینه رشد تفکر صادرات محور را در بنگاه های 
تولید فراهم کند گفت: در حال حاضر بنگاه ها در بخش خصوصی 
هنوز آگاهی لازم را ندارند و تولید در حوزه بازارهای صادراتی فاقد 

انعطاف پذیری لازم است و هنوز به شیوه سنتی اداره می شود.

 محمدباقرقالیباف دیروز دوشنبه )۱۴ آبان ماه( در همایش سراسری 
بنیاد مسکن انقلاب اسلامی گفت: بنیاد مسکن یک نهاد انقلابی است و 
تشکیل بنیاد مسکن در ۲۱ فروردین ۱۳۵۸ با فرمان دقیق، راهبردی و 
کاربردی امام خمینی) ره( تشکیل شد تا اهداف مورد نظر تامین شود و 
تا امروز این پیام همچنان زنده و مورد توجه است و امام در این فرمان 

مهمترین موضوع که مسکن است را مورد توجه قرار دادند.
وی افزود: اما اینکه چرا حضرت امام خمینی)ره( در نخستین فرمان 
خود به موضوع مسکن توجه کردند بسیار مهم است. البته در ۴۵ سال 
اخیر اقداماتی در این حوزه انجام شده که باید واقع بینانه به آن توجه 

کرد تا کارها را با درایت و پختگی پیش برد.
رئیس مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: در انقلاب اسلامی که برآمده 
از مکتب اهل بیت)ع( و قرآن است، قطعا مسائل مادی برای تکمیل 
مسائل معنوی است و باید دین، دنیا و آخرت مردم را به طور همزمان 
مورد توجه قرار دهد و در این مسیر عدالت و حقوق انسان ها را سرلوحه 

کار خود قرار دهیم.
امروز مسکن به اندازه خوراک و پوشاک اهمیت دارد  

قالیباف با بیان اینکه این رویه را باید خلاقانه پیش برد، تصریح کرد: این 
موضوع با کرامت باید انجام شود تا زندگی، معیشت و رفاه مردم مورد 

توجه قرار گیرد.
وی با بیان اینکه امروز مسکن به اندازه خوراک و پوشاک برای زندگی 
دارای اهمیت است، بیان کرد: از طرفی مسکن یک پیشران در حوزه 

اقتصاد و اثرگذار در این حوزه است و ارتباط وسیعی با اقتصاد دارد.
رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه تمام اعضای حکمرانی در 
بخش های مختلف وظیفه توجه به مسکن را دارند، گفت: سوال این 
است که آیا پس از ۴۵ سال توانستیم مشکل مسکن را حل کنیم که 
قطعا پاسخ آن خیر است. حتی سرمایه ها را در زمین هایی دفن کردیم و 
چند میلیون مسکن وجود دارند اما احتکار کردیم و خالی هستند و در 

مقابل چند میلیون خانواده، خانه ندارند.
وی با تاکید بر اینکه باید فهم و درک درست از موضوع داشت، یادآور 
شد: این درک و فهم را باید همه از جمله برنامه ریزان و سیاستمداران و 
همچنین مجریان باید درک کنند و این موضوع را به رسمیت بشناسیم.
رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه باید توانایی چگونه تبدیل 
مشکلات به مسئله و قدرت حل مسائل را داشته باشیم گفت: برای 
چنین رویه ای ابتدا باید آن مشکل و مسئله را به رسمیت بشناسیم و 
باید شجاعانه بگوییم که مسئله مسکن هنوز حل نشده و باید تلاش 

کنیم آن را حل کنیم.
قالیباف با تاکید بر اینکه باید پذیرفت مسئله مسکن وجود دارد، تصریح 
کرد: وقتی این مسئله را پذیرفتیم در ادامه همه بخش های حکمرانی با 

یکدیگر گفت وگو کنیم تا این مسئله حل شود.
وی اضافه کرد: امروز بیش از نصف ارز کشور را به اقلام اساسی اختصاص 
می دهیم تا خوراک مردم را تامین کنیم، در حالی که به طور متوسط 
۵۰ درصد درآمد خانواده ها به مسکن اختصاص داده می شود و این رقم 
در کلان شهرها ۷۰ درصد است و نبود مسکن به خوراک، پوشاک و 

غذای خانواده ضربه می زند.
تامین مسکن، گفت: در  به  اشاره  با  اسلامی  رئیس مجلس شورای 
دهک های پایین اگر آنها همه درآمد خود را برای مسکن کنار بگذارد، 
نزدیک به ۷۰ تا ۸۰ سال زمان لازم است تا وی صاحب مسکن شود و 
برای قشر متوسط ۵۰ تا ۶۰ سال زمان نیاز است  و در کلان شهرها این 

رقم ها بیشتر است.
مسکن در اقتصاد، فرهنگ و اجتماع کشور اثر فراوانی دارد  

قالیباف با بیان اینکه مسکن علاوه بر اقتصاد در حوزه مسائل فرهنگی 
و اجتماعی نیز اثر فراوانی دارد، گفت: یکی از چالش بزرگ کشور حوزه 
آب و چالش دیگر توجه به افزایش جمعیت است و پنجره طلایی 
جمعیتی کشور کمتر از یک دهه است و موضوع مسکن در حل دو 

مسئله بسیار اثرگذار است.
وی اضافه کرد: مسکن در تربیت فرزندان، مسائل آموزشی، معیشت 
زندگی، استحکام خانواده، جلوگیری از طلاق و اعتیاد بسیار اثرگذار 
است. حتی تولید قدرت و ثروت در مراکز جمعیتی محقق می شود و 
حکمرانی درست سبب تبدیل معرفت به ثروت، ثروت به قدرت و قدرت 

به منزلت شده و تمام آنها در مراکز جمعیتی محقق می شود.
برای رفع چالش مسکن باید زمین برای ساخت به مردم واگذار   
شود

رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه رویکرد فرمان امام خمینی) 
ره( مردم بودند، گفت: امروز بعد از ۴۵ سال هنر ما این است که مردم را 
کنار گذاشته و دولت به دنبال ساخت مسکن است . در حالی که دولت 

مکلف به فراهم کردن تسهیلات آن است.
قالیباف اضافه کرد: امام خمینی)ره( در همان فرمان اشاره فرمودند 
که مشکل مسکن، زمین است و باید شرایط واگذاری زمین به مردم 
را فراهم کرد. چرا که حدود نزدیک به ۱۵ میلیون هکتار زمین قابل 
سکونت در کشور وجود دارد که کمتر از یک درصد آن در اشغال است.
وی اضافه کرد: این شرایط به نحوی است که برخی از روستاها خالی 
از سکنه است. همچنین حدود ۲۰ درصد جمعیت را در همین تهران 
متمرکز کردیم که آلودگی خاک، آب، هوا و آلودگی صوتی را سبب 

شده است.
رئیس مجلس شورای اسلامی یادآور شد: زمین هایی که در محدوده 
شهرها در اختیار سازمان ملی زمین و مسکن در وزارت راه و شهرسازی 
قرار دارد، ۲ برابر کل زمین هایی است که در اختیار سازمان ملی زمین 
و مسکن است. البته بخشی از آن ها در حاشیه رودخانه است و اختلاف 

دارد. اما این میزان زمین وجود دارد.
قالیباف با بیان اینکه طبق قانون جهش تولید مسکن اگر فقط ۲ دهم 
درصد از زمین ها برای ساخت به مردم واگذار شود، مشکل مسکن حل 
خواهد شد، تصریح کرد: این رقم کمتر از حدود ۳۰۰ هزار هکتار از ۱۵ 

میلیون هکتار است.
وی با بیان اینکه ۵۰ درصد ساخت مسکن، زمین آن است، گفت: اگر 
معیشت اولویت ما است، مسکن اولاتر است و کافی است به مردم زمین 

بدهیم و امام خمینی) ره( ۴۵ سال پیش به این موضوع تاکید کردند.
رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره به تصویب طرح جهش تولید 
مسکن در مجلس یازدهم اظهار کرد: همچنین در برنامه هفتم توسعه 

موضوع مسکن به طور ویژه دیده شده و برنامه هفتم، امروز میثاق ملی 
همه ما اعم از مردم، دولت و مجلس است.

وفاق ملی در گرو همدلی قوا برای معیشت مردم است  
قالیباف با بیان اینکه وفاق در گرو همدلی و همکاری است، توضیح داد: 
امروز باید بین قوا همکاری و همدلی وجود داشته باشد و این همکاری و 
همدلی باید منجر به هم افزایی و ارزش افزوده برای ذینفع نهایی یعنی 
مردم شود. به عبارتی همدلی، همکاری و وفاق باید باشد تا مردم در 

معیشت خود منتفع شوند.
وی با بیان اینکه باید همه دست به دست هم دهیم تا موضوع مهمی 
مثل مسکن حل شود، گفت: دولت چهاردهم و شخص رئیس جمهور 
به صورت مرتب تاکید م  کنند که ما سیاست های ابلاغ شده رهبری و 
برنامه هفتم را دنبال کرده و تاکید ما هم بر این موضوع است و باید 

قدرت حل مسئله را هم پیدا کنیم.
رئیس مجلس شورای اسلامی اضافه کرد: ۵۰ درصد مشکل مسکن 
از زمین است و مردم خودشان باید مسکن را تولید کنند و ما صرفا 
تسهیل گری و نظارت کنیم. اگر برخی از مقررات موانعی را ایجاد کرده، 

باید آن موانع را حل و فصل کنیم.
قالیباف گفت: فصل ۱۱ برنامه هفتم توسعه دقیقا به این موضوع اشاره 
کرده که باید دو دهم زمین ها واگذار شود و نباید تراکم بیشتر از ۶۰ نفر 
در هکتار باشد. از سوی دیگر عمدتا ساخت مسکن در حاشیه شهرهای 

بزرگ انجام شده و ما وظیفه داریم که به طرح آمایش دقت کنیم.
باید طرح های هادی روستایی را پیش ببریم  

وی با اشاره به موضوع مسکن روستایی  در قانون برنامه هفتم و اهمیت 
در  یکپارچگی  پیشنهاد  باید  گفت:  روستاها،  در  یکپارچه  مدیریت 
روستاها را مورد توجه قرار داده تا این نابسامانی در روستاها از بین برود. 
باید طرح های هادی روستایی و طرح های معیشت محور را با همدیگر 

پیش ببریم و مسائل را حل کنیم.
رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره به نسبت جمعیت روستایی به 
شهری در دنیا که به ترتیب ۷۰ به ۳۰ است، یادآور شد: اما در ایران 
برعکس است و ۲۸ درصد در روستاها و ۷۲ درصد جمعیت در شهرها 
زندگی می کنند. باید مهاجرت را معکوس کنیم که یکی از راه های آن 

مسکن و راه انداختن چرخه تولید در روستاها است.
قالیباف معیشت مردم را اولویت بسیار مهمی دانست و گفت: اگر امروز 
حرف از محرومیت زدایی می زنیم باید با محرومیت زدایی، معیشت 
مردم و عدم مسکن آنها را حل کنیم. پس موضوع مسکن در محرومیت 

زدایی و در بحث معیشت اولویت اول است.
بنیاد مسکن با روحیه انقلابی خود مردم را وارد صحنه کند  

وی تاکید کرد: بدون شک بنیاد مسکن با روحیه انقلابی خود می تواند 
مردم را به صحنه بیاورد. همه کارهای جهادی و بسیج در ابتدای انقلاب 
بحث اقتصاد و توسعه روستاها بود و اکنون بعد از گذشت ۳۷ سال از 

جنگ، باید باز هم به سمت حرکت و پیشرفت برویم.
رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه کمر مردم در حوزه مسکن 
می شکند، گفت: حتی مردان مردی که در دوران دفاع مقدس خم 
به ابرو نیاوردند و محکم در مقابل دشمن ایستادند، امروز در مقابل 
خانواده، کمرشان شکسته است و سرشکسته شده اند و این انصاف و 

مروت نیست.
قالیباف خاطرنشان کرد: یک جوان به وقتش ازدواج، مسکن و شغل 
می خواهد و زمانی که زمانش گذشت حتی اگر این موارد به آن فرد 
داده شود، دیگر فایده ای ندارد. پس باید برای حل این مسائل دست به 

دست هم دهیم و ما هم در کنار شما هستیم.

صاحبخانه زمین های خالی!

اورخان احمدزاده، سرپرست مرکز تحقیق و توسعه راه آهن 
آذربایجان از حمایت دولت این کشور در گسترش مسیر 
ریلی اتصال اروپا به آسیا )اوراسیا( با هدف تبدیل شدن 
به یک مسیر لجستیک بین المللی و شاهراه حیاتی خبر 

داده است.
قرار گرفتن این کشور بین اروپا و آسیا این اجازه را می دهد 
تا آذربایجان به یک بازیگر اصلی در تجارت جهانی تبدیل 
شود. مسیری که می تواند هم در توسعه تجارت داخلی و 
هم بین المللی تاثیرگذار باشد. این هدف بلندمدت موجب 
شده دولت آذربایجان از پروژه های زیرساختی حمایت کند.
یکی از این پروژه ها، توسعه و نوسازی شبکه ریلی مسیر 
اتصال اروپا به آسیا است. پروژه ای که می تواند موقعیت 
آذربایجان را در زنجیره تامین جهانی تقویت کرده و ارتباط 

این کشور را با بازارهای بزرگ بین المللی گسترش دهد.

پروژه های کلیدی راه آهن آذربایجان  
راه آهن جمهوری آذربایجان روز به روز در حال گسترده 
شدن است تا این کشور را به وزنه ای در تجارت منطقه ای 
و بین المللی تبدیل کند. یکی از مهمترین مسیرهای ریلی 
در حال نوسازی این کشور، خط راه آهن باکو- تفلیس- 

قارص است که اروپا و آسیا را به هم متصل می کند.
توسعه کریدورهای شمال-جنوب و شرق-غرب، از دیگر 
پروژه های ریلی آذربایجان است که قرار است حمل و نقل 
بار برون مرزی و ظرفیت تجاری این کشور را گسترش 
دهد. این پروژه های زیربنایی به جمهوری آذربایجان اجازه 
می دهد ضمن حفظ جایگاه لجستیکی این کشور در اتصال 
مناطق مختلف اقتصادی به یکدیگر، این موقعیت حیاتی 

را توسعه بخشد.
آذربایجان با سرمایه گذاری در بخش راه آهن، نه تنها بهره 
وری اقتصادی خود را افزایش می دهد، بلکه موجب کاهش 

وابستگی به صنعت نفت و گاز نیز می شود.

آینده راه آهن آذربایجان  
سرمایه  بیشتر  جذب  آذربایجان  دولت  بلندمدت  برنامه 
داخلی و خارجی و توسعه شبکه ریلی و مسیر بین المللی 
حمل و نقل پایدار این کشور است. موضوعی که موجب 
می شود این کشور به یک بازیگر مهم در عرصه تجارت 
جهانی تبدیل شده و فرصت های جدید همکاری اقتصادی 

را فراهم آورد.

»توسعه راه آهن« گام مهم
 آذربایجان برای رهایی از نفت

رضا نوری - حسین زاهدی

شاخص شدت انرژی یک کمیت اقتصادی-ترمودینامیکی است 
و از مصرف انرژی یک کشور تقسیم بر تولید ناخالص داخلی 
)GDP( محاسبه می شود. به طور کلی ذهنیت این است که 
هرچه یک اقتصاد به ازای هر واحد GDP انرژی کمتری مصرف 
کند، از نظر انرژی سودمند یا بهره ورتر است، با این حال این 

گزاره درست نیست. 
مهمترین استفاده از نسبت شدت انرژی در ارتباط با وابستگی 
با مقایسه  به همین علت  انرژی است.  به  اقتصاد یک کشور 
شدت انرژی دو کشور نمی توان به نتیجه گیری درستی از لحاظ 

بهره وری رسید.
افغانستان  انرژی در سال ۲۰۱۸ در کشور  برای مثال شدت 
ایران ۲.۲۱ کیلووات  معادل ۰.۵ کیلووات ساعت بر دلار، در 
ساعت بر دلار و برای کانادا ۲.۴۴ کیلووات ساعت بر دلار برآورد 
شده است. اما این به معنی بهره وری بیشتر اقتصاد افغانستان 

نسبت به ایران و کانادا نیست. 
همچنین مقایسه شدت انرژی در یک کشور در دو بازه زمانی 
برای بررسی بهره وری انرژی ممکن است دچار خطا باشد. به 
عنوان نمونه شدت انرژی یک کشور با جایگزینی انرژی با نیروی 
کار می تواند افزایش یابد که به معنی کاهش بهره وری انرژی 
نیست. بنابراین برای بررسی بهره وری در یک بخش، صنعت یا 
یک کشور تنها به نتایج حاصل از یک شاخص نمی توان اتکا کرد.

 اشتباه سیاستی روی
 شاخص »شدت انرژی«

محمدحسین احمدی
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کاهش مخاطب، فروش نرفتن فیلم، کوچ هنرمندان سینما و 
تلویزیون به سکوهای نمایش خانگی و... ازجمله مسائلی هستند 
که ذهن علاقه مندان به هنرهای نمایشی )فیلم و سریال( را به 
خود مشغول کرده اند و این نگرانی را به وجود آورده اند که سکوها 
مخاطب را از تلویزیون و سینما بگیرند. این نگرانی از کجا ناشی 
می شود؟ چه ارتباطی بین ابزارهای مختلف تلویزیون و سینما و 
سکو وجود دارد و مخاطب چطور و چرا جذب می شود؟ دکتر 
مینو خانی  ـ مدرس دانشگاه، منتقد و سینماپژوه ـ تلاش کرده 

به این سؤال ها پاسخ دهد:

آیا سکوهای نمایش خانگی )در جهان( جای سینما و تلویزیون   
را گرفته اند؟

به  »ویدئو  کار  به  آغاز  داستان  آمده  منابع  در  آنچه  براساس 
درخواست« )VOD( در جهان به اواخر سده ی بیستم میلادی 
می رسد: سپتامبر ۱۹۹۴ یک سرویس VOD به بخش اصلی 
نسخه ی آزمایشی تلویزیون تعاملی دیجیتال کمبریج انگلستان 
تبدیل شد و راهی شد برای نمایش آثار غیر از تلویزیون کابلی. 
نتفلیکس )که امروز برای همه ی مردم جهان نامی آشناست( 
در سال ۱۹۹۷ آغاز به کار کرد. تجارت اصلی این شرکت یک 
سرویس پخش مبتنی بر اشتراک بود که از طریق کتابخانه ای 
در  که  آن هایی  ازجمله  تلویزیونی،  مجموعه های  و  فیلم ها  از 
داخل آمریکا تولید می شوند، پخش آنلاین داشت. یک سال بعد 
با معرفی  و در سال ۲۰۰۷  را شروع کرد  اجاره ی دی وی دی 
رسانه های جریان دار کارش را گسترش داد و در سال ۲۰۱۰ با 
پخش جریانی قابل دسترسی در کانادا و به دنبال آن در آمریکای 
لاتین و کارائیب در سطح بین المللی گسترش یافت. نتفلیکس 
با  تلویزیونی اش  نخستین مجموعه  معرفی  با  در سال ۲۰۱۳ 
در  شد.  محتوا  تولید  صنعت  وارد  پوشالی«  »خانه ی  عنوان 
ژانویه ی ۲۰۲۱ نتفلیکس به ۲۰۳٫۷ میلیون مشترک رسید؛ 
شبکه  این  امروز  متحده.  ایالات  در  نفر  میلیون   ۶۶ ازجمله 
به جز چند کشور )ایران، چین، سوریه، کره شمالی و کریمه( 
در سراسر جهان در دسترس است. در سال ۲۰۲۰ گزارش شد 
که درآمد عملیاتی نتفلیکس ۱٫۲ میلیارد دلار است. این شرکت 
در بریتانیا، فرانسه، برزیل، هلند، ژاپن و کره جنوبی دفتر دارد و 
یکی از اعضای انجمن سینمایی آمریکا)MPA(  است که محتوا 

را در کشورهای سراسر جهان تولید و توزیع می کند.
ارائه کردم؟ شاید پاسخ در  این اطلاعات را به چه منظور  اما 
این سؤال باشد: آیا با وجود شبکه ی تولید و توزیع گسترده ای 
همچون نتفلیکس، بازار سینمای هالیوود و دیگر نقاط جهان 
که از محصولات نتفلیکس بهره می برند، از بین رفته است؟ آیا 
فروش آثار سینمایی در جهان کاهش پیدا کرده است؟ آیا مردم 
دیگر به سینما نمی روند؟ یا مخاطب تلویزیون در کشورهای 

مختلف کاهش پیدا کرده است؟ 

نگاهی به فروش برخی از آثار سینمایی سال گذشته که خصوصاً 
پاسخ  می کند  کمک  گرفت،  تعلق  آن ها  به  هم  اسکار  جوایز 

سؤال های بالا را پیدا کنیم: 
میلیون دلار هزینه، ۱۵۶  ماه گل« )۲۰۲۳( ۲۰۰  • »قاتلان 

میلیون دلار فروش گیشه
• »اوپنهایمر« )۲۰۲۳( ۱۰۰ میلیون دلار هزینه، ۹۷۲٫۴ میلیون 

دلار فروش گیشه
• »باربی« )۲۰۲۳( ۱۴۵ میلیون دلار هزینه، ۱ میلیارد و ۴۴۶ 

میلیون دلار فروش گیشه
• »زندگی های گذشته« )۲۰۲۳( ۱۲ میلیون دلار هزینه، ۲۰٫۵ 

میلیون دلار فروش گیشه
این لیست را می توانیم همین طور ادامه دهیم و به اعداد و ارقامی 
برسیم که نشانه ی موفقیت یا احیاناً شکست فیلم در گیشه است؛ 
علی رغم دریافت جوایز مهم سینمایی همچون اسکار و گلدن 
گلوب و... و علی رغم نگرانی هایی که کرونا و تغییر سبک زندگی 
ایجاد کرد. یکی از این نگرانی ها این بود: مخاطبی که عادت کرده 
پای تلویزیون بنشیند و فیلم ببیند، دوباره به سینما پا نمی گذارد.

میزان  به  می توانیم  اصلی،  سؤال  به  پاسخ  برای  همچنان   
مخاطبان تلویزیونی در جهان نگاهی بیندازیم. سریال »نفرین« 
که از شبکه ی تلویزیونی »شوتایم« آمریکا پخش شد، کریستوفر 
نولان را هیجان زده کرد. او درباره ی این کار گفته: »این سریال 
شبیه هیچ چیزی نیست که تاکنون در تلویزیون دیده ام. یک 
 The Singing و Twin Peaks باورنکردنی. مثل نمایش 
Detective. اجرای اما استون فوق العاده و باورنکردنی است.« 

همین یک نمونه نشان می دهد که تصور شکست سریال های 
تلویزیونی پخش می شوند،  از شبکه های کابلی  تلویزیونی که 
»بگیر و نگیر« دارد؛ برخی مخاطب را هیجان زده می کنند و 
تا آخرین قسمت همراه خود می کشانند و برخی نیز مخاطب 
یا  )سینما  دیگر  ابزارهای  در  آثار  تماشای  به سمت  را  دل زده 

سکوی نمایش خانگی( هدایت می کنند.

سکوها در ایران جایگزین سینما و تلویزیون شده اند؟  
شاید پاسخ به این سؤال نیز منفی باشد، اما در حالت کلی باید 
گفت ایران نیز شرایط مشابهی دارد و تابع شرایط جهانی است؛ 
مثل سوراخ شدن لایه ی اوزون که ایران را مثل همه ی جهان 
یا علاقه ی روزافزون  تغییرات آب و هوایی کرده است  درگیر 
نمایش  سکوهای  وجود  فوتبال.  به  خانواده ها  حتی  و  جوانان 
خانگی در حالت کلی نقشی در کاهش مخاطب سینما نداشته  
است. مثلًا فیلم های کمدی مثل »فسیل« علی رغم ضعف های 
ساختاری و حتی محتوایی، فروش خوبی دارند که دلیل آن قطعاً 
کیفیت آثار نیست، بلکه مسائل فرامتنی در این امر دخیل اند که 

جای پرداختن به آن در این متن نیست.
از سوی دیگر، آماری که اخیراً درباره ی تعداد مخاطبان سینما 
اعلام شده و می گوید »سینمای ۱۴۰۳ حوالی ساعت ۲۳ شب 
گذشته موفق شد تا فروش خود را از مرز هزار میلیارد تومان 
عبور دهد و زودتر از پیش بینی ها، به فتح این قله دست یابد. 
این اتفاق برای گیشه ی سال گذشته ی سینما، در روز ۲۶ دی 
رئیس سازمان  قول  از  اخیراً  یا خبری که  پیوست.«  وقوع  به 
صداوسیما، پیمان جبلی منتشر شده و حکایت از آمار هفتاد 
درصدی مخاطبان سریال های تلویزیونی دارد، نه تنها نشانه ی از 
دست دادن مخاطب نیست، بلکه وجود و حضور پررنگ مخاطب 
را تأیید می کند. یکی از مهم ترین دلایل این رخداد این است که 

مخاطب این ابزارها )سینما و تلویزیون و سکو( متفاوت اند. 

مسئله ی مهم، کیفیت آثار است  
نمایش  بقیه ی جهان وجود سکوهای  نیز مثل  ایران  پس در 
خانگی، باعث رکود و/یا کاهش مخاطب سینما یا تلویزیون نشده 
است. اما آنچه در ایران باعث نگرانی است و همه ی کارشناسان 
بر آن صحه می گذارند، »افول کیفیت« آثار در سینما و تلویزیون 
است. باید بپذیریم که مخاطب به دنبال موضوع جذاب و فرم 
هنری با ارزش های زیباشناسانه است و اگر یک اثر نمایشی واجد 
این دو وجه نباشد، به طور طبیعی او را دلسرد می کند. حالا اگر 
یک فیلم سینمایی یا یک سریال تلویزیونی نتواند مخاطبش 
را راضی کند، طبیعی است او راه دیگری برای برطرف کردن 
»نیاز تصویری« خود پیدا خواهد کرد؛ نیازی طبیعی و بدیهی 
مثل غذا خوردن و نفس کشیدن. انسان سده ی بیست  و یکم 
نمی تواند بدون تصویر سر کند. ساخت آثار متعدد سینمایی در 
همه ی جهان، هرچند بازار اصلی دست هالیوود و چند کمپانی 
باشد، یا وجود سکوهای نمایشی متعدد که دیگر به رقیب هم 
تبدیل شده اند، ساخت سریال های ملی که منشأ آمریکایی دارند 
و  نشان دهنده  پوشالی«(  »خانه ی  یا  ما هستیم«  »این  )مثل 
تأییدکننده ی وجود این نیاز تصویری است. پس حالا که نیاز 
تصویری امری طبیعی و بدیهی است، مخاطبی که نتواند نیاز 
بصری اش را با تلویزیون برطرف کند، راه دیگری پیدا می کند 
پخش  به  اقدام  که  نمایشی  سکوهای  وجود  که  اینجاست  و 
فیلم سینمایی و سریال های سکوهای مختلف جهان می کنند 
که اصولاً هم ساختار جذابی دارند و موضوع هیجان انگیزی را 
دستمایه ی ساخت قرار داده اند، مخاطب را شیفته و »پاگیر« 

می کنند.
اینجا دیگر نگرانی کوچ 
مخاطب از تلویزیون و 
بلکه  نیست،  سینما 
که  است  این  مسئله 
تأثیر  تحت  مخاطب 
قرار  »غیر«  فرهنگ 
این  اگر  و  می گیرد 
»مخاطب  مخاطب، 
که  )مخاطبی  فعال« 
بتواند سره را از ناسره 
بدهد(  تشخیص 
این  نتیجه ی  نباشد، 
نیاز  نکردن  برطرف 
نگران کننده  بصری، 

می شود. 

مخاطب دلبسته ی   
غنی  اما  ملی  محتوای 

است
نکنیم  فراموش 
نیاز  که  مخاطبی 
به  بدیهی  و  طبیعی 
نمایشی  آثار  تماشای 
محتوای  با  دارد، 
ارتباط  خودی و ملی 
بهتری  و  بیشتر 
چند  می کند.  برقرار 
دوستی  پیش  سال 

اگر یک سالن سینمای مجهز یک  می گفت: »در هندوستان 
فیلم آمریکایی نشان دهد و سالن سینمای روبه رویش که مجهز 
هم نیست، یک فیلم هندی، هندی ها به تماشای فیلم هندی 
می نشینند.« این نه برای هندی ها که سینمای رؤیاپردازشان 
دنیاگیر شده، بلکه برای همه ی ملت ها صدق می کند. فرهنگ 
»خودی« را دیدن دل نشین تر از دیدن فرهنگ »غیر« است. 
مخاطب ایرانی هم از این قاعده مستثنا نیست. میزان تماشای 
برنامه های تلویزیونی به واسطۀ گستردگی اش در همه ی کشور، 
این موضوع را تأیید می کند. ضمن اینکه آمار نشان می دهد وقتی 
یک خبر مهم منتشر می شود، مثل زمان کرونا و اخبار مربوطه، 
مردم اخبار صداوسیما را پیگیری می کنند، نه اخبار رسانه های 
غیرخودی یا کمتر رسمی را. نگویید خبر با نمایش فرق دارد. 
این آمار نشان می دهد که تلویزیون مخاطب خود را دارد، هرچند 
خانگی  نمایش  سریال های  به اندازه ی  تلویزیونی  سریال های 
اینکه میزان گستردگی تلویزیون و  پرمخاطب نباشند. ضمن 
سکوی نمایش خانگی به دلیل زیرساخت های تکنولوژیک )وجود 
اینترنت( حتماً قابل مقایسه نیست و نباید نقد و نظر و اخبار 
مربوط به مخاطب یک سریال ایرانی در سکوی نمایش خانگی 
را با آمار مربوط به تلویزیون مقایسه کرد؛ خصوصاً که شبکه های 

اجتماعی به این اخبار دامن می زنند. 
اما این به این معنا نیست که نگران کیفیت آثار سینمایی و 
تلویزیونی نباشیم و اجازه دهیم سکوی نمایش خانگی با تنوع 
ملیتی، موضوعی و سبکی که در محصولاتش دارد، گوی سبقت 
را از بقیه برباید، هرچند »کیفیت« برخی آثار تولیدی داخلی در 
سکوها بالاست که این نیز دلایل فرامتنی دارد. آنچه می تواند 
مخاطب را پاگیر کند، نه عبور از خط قرمزها و نه تنوع موضوعی، 
و مسئولان سینما  است. دست اندرکاران  آثار  بلکه »کیفیت« 
و تلویزیون، برای کمک به برطرف کردن نگرانی علاقه مندان 
تصویر، بهتر است به جای طرح نگرانی از وجود رقیبی همچون 
سکوی نمایش خانگی، به فکر ارتقای کیفی آثار سینمایی و 
تلویزیونی باشند تا اینجا هم مثل همه ی جهان، ابزار نمایشی 

مختلف در کنار هم، مسالمت آمیز زندگی کنند.

نسبت گسترش سکوهای نمایشی و کاهش مخاطب تلویزیون و سینما
مینو خانی گنجی

»سفره ایرانی« پس از 23 سال آماده اکران می شود

کیانوش عیاری، کارگردان سینما به دنبال گرفتن 
پروانه نمایش برای فیلم سفره ایرانی پس از دو 

دهه وقفه است. او در اینباره گفت: 
فیلم »سفره ایرانی« را بعد از ۲۳ سال تمام کردم 
و در تدوین دوباره، حدود ۲۵ دقیقه از آن کم شده 
است. از آنجا که بنیاد سینمایی فارابی هم در فیلم 
مشارکت داشته، تصمیم داریم برای دریافت پروانه 

نمایش فیلم اقدام کنیم تا به اکران درآید.

ساخت فیلم را سال ۱۳۷۹ شروع کردم که تا سال 
۸۰ ادامه داشت. بعد از آن سریال »روزگار قریب« 

را کلید زدم و فکر می کردم در مدت دو، سه سال 
تمام می شود اما به بیش از ۶ سال رسید. »سفره 
ایرانی« همان سال در جشنواره فجر نمایش داده 

شد ولی مونتاژش کامل نبود.

سکانس  که  بود  گفته  پیش تر  کارگردان  این 
پایانی سفره ایرانی را همزمان با سریال »۸۷ متر« 
فیلمبرداری کرده است. داستان این اثر درباره یک 
به  که دست  است  تقلبی  تومانی  هزار  اسکناس 

دست می شود. 

درباره »چارپایه« شبکه ۳ که از ایده تا اجرا در دوره اخیر 
ساخته شده اما: اگه می تونی بخند

»چارپایه« که این روزها از شبکه ۳ پخش می شود ازجمله 
محصولاتی است که از ایده تا اجرا در دوره اخیر ساخته 
شده و مخاطب انتظار داشت با حضور این چهار نفر )علی 
صادقی، قدرت الله ایزدی، یوسف تیموری و جواد خواجوی( 
کمدی  در  خود  اوج  روزهای  به  دوباره  بتواند  تلویزیون 

برگردد. 

اما با پخش قسمت اول چارپایه، آنچه روی قاب تلویزیون قرار 
گرفت به هر چیزی شبیه بود به جز برنامه ای سرگرم کننده. 
اساس چارپایه بر چهره هاست و بر این فرض جلو می رود 
بازیگران دعوت شده کمدین های قهاری اند پس  که چون 
تنها حضور چهره ها  و  نیست  کار دیگری  به  نیازی  عملًا 

می تواند مخاطب را جذب کند!

با گذشت چند قسمت از چارپایه می شود فهمید که نگه 
و مدیران شبکه سه  اثر  برای سازندگان  داشتن مخاطب 
فاقد اهمیت است، چون برنامه ای که طراحی شده عملًا 
پاره پاره است، این مسئله یا می تواند به خاطر سانسور باشد 
و یا در تدوین شاهکاری عجیب و غریب رقم خورده است. 
بازیگران  از برنامه در میانه صحبت کردن  در هر قسمت 
کات می خورد و ناگهان قسمتی دیگر و بخش دیگری از 
برنامه پخش می شود. مکرر رقم خوردن این وضعیت عملًا 
مخاطب را در گیجی مطلق قرار می دهد و به جای آنکه با 
اثر همراه شود مجبور است خودش در ذهن یک تدوین و 

منطقی از اثر بسازد.

برویم شرایط رخ داده در  فرم چارپایه  بخواهیم سراغ  اگر 
اصلًا  چارپایه  شاید  که  می رساند  ذهن  به  را  این  برنامه 
برای مدیوم تلویزیون ساخته نشده و سازندگان این برنامه 
طرح یک مجموعه کلیپ را برای پخش در اینستاگرام یا 
فضاهایی اینچنینی را در ذهن داشته اند. اینکه تلویزیون تا 
چه زمانی می خواهد فرایند آزمون و خطا و سَنبل کردن 
را ادامه دهد مشخص نیست و با آزمون و خطایی که با 
صرف هزینه کردن اسامی و بی هیچ خلاقیتی، منطقاً منتج 
به تولید برنامه هایی با این کیفیت می شود؛ اما در این بین 
یک موضوع شدیداً مخاطب را آزار می دهد، اینکه برنامه ای 
با این وضعیت و با پول مردم ساخته شود و صاحبان اثر 
سردرگمی و به هم ریختگی آن را مربوط به فاخر نبودنش 
ملت  به  را  کانال  کردن  عوض  تجویزیِ  نسخه  و  بدانند 
از  نشان  بلکه  است،  توهین آمیز  نه تنها  بدهند،  پیشنهاد 
این دارد که سازندگان خود می دانند چه دسته گلی به آب 

داده اند.

اگه می تونی بخند
محمدحسین سلطانی

آمار اخیر در عربستان که نشان دهنده کاهش ۵ درصدی 
فروش بلیت در سینماها است )۱۳.۶۶ میلیون بلیت فروخته 
شده تا اکتبر سال ۲۰۲۴ در برابر ۱۴.۴۵ میلیون  بلیت فروخته 
شده در همین بازه سال ۲۰۲۳( به میزان ۱۳ درصد کاهش در 
فروش نقدی گیشه را ایجاد کرده است. به این ترتیب در برابر 
فروش ۲۴.۵ میلیون دلاری سال ۲۰۲۳، امسال فروشی ۱۷.۵ 
میلیون دلاری حاصل شده که البته یک دلیل آن اقدام دولت 

برای کاهش قیمت بلیت بوده است.
در مقایسه، بازارهای غربی تاکنون ۲۰۲۴ کاهش بیشتری را 
تجربه کرده اند و فروش گیشه آمریکا حدود ۱۵ درصد، بریتانیا 

۱۶ درصد و آلمان ۱۷ درصد کاهش را ثبت کرده اند.
»ننا لونکار« تحلیلگر »کام اسکور« کاهش شمار تماشاگران 
سینما در کشورهای دیگر را بسیار بیشتر از عربستان خواند. 
به گفته وی، سال پیش عربستان میانگین قیمت بلیت را طبق 
دستور کمیسیون فیلم خود کاهش داد که بر درآمد گیشه 
تأثیر گذاشت. او موفقیت تولید فیلم های داخلی را عامل اصلی 

استمرار در فروش سینماها در عربستان دانست.

کاهش ۱۳ درصدی گیشه 
سینماهای عربستان
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به گفته برخی از متخصصان، گوگل باورهای شما را به خودتان بازگو 
می کند که باعث تشدید سوگیری ها و بزرگتر شدن شکاف های 
اجتماعی خواهد شد. وارون کیهان، استادیار سیستم های اطلاعاتی 
لحاظ  از  آمریکا می گوید: »ما  در  فلوریدای جنوبی  دانشگاه  در 

اطلاعاتی که می توانیم پیدا کنیم، تحت سلطه گوگل هستیم.«

ماشین سوگیری  
 Dragon سارا پرش، رئیس بخش دیجیتال مارکتینگ در پلتفرم
Metrics که به بهبود جایگاه وبسایت ها در گوگل با استفاده 

از روش »بهینه سازی موتور جستجو« یا SEO کمک می کند، 
می گوید: »تمام ماموریت گوگل ارائه اطلاعاتی که مردم می خواهند 
به آنها است اما گاهی اوقات اطلاعاتی که مردم تصور می کنند 

می خواهند در واقع مفید ترین نوع اطلاعات نیست.«
پرش در حوزه کاری خود باید نتایج گوگل را به خوبی ترکیب 
کند و چند سال پیش مشکلی را در این حوزه مشاهده کرد. او 
می گوید:  »شروع به بررسی نحوه عملکرد گوگل در موضوعاتی که 
بحث بسیاری درموردشان وجود دارد کردم. در بسیاری از موارد، 

نتایج شوکه کننده بود.«
به  نسبت  گوگل  رویکرد  به  مربوط  نمونه ها  بدترین  از  برخی 
سوالات حوزه سلامتی است. گوگل معمولا اطلاعاتی را از اینترنت 
جمع آوری و برای ارائه پاسخ سریع در بالای نتایج ناشن می دهد 
که قابلیت برش ویژه )Featured Snippet( نام دارد. پرش برای 
»ارتباط بین قهوه و فشار خون بالا« جستجو کرده بود. در برش 
ویژه به مقاله ای از کلینیک مایو اشاره شده بود با این توضیح که 
»کافئین ممکن است باعث افزایش بالا اما کوتاه مدت فشار خون 
شود.« اما وقتی پرش با دقت بیشتری جستجو کرد »هیچ ارتباطی 
بین قهوه و افزایش فشار خون« یافت نشد و این برش ویژه به 
خط متناقضی از مقاله کلینیک مایو اشاره می کرد که می گوید: 
»کافئین تاثیر بلند مدتی بر فشار خون ندارد و با افزایش خطر فشار 

خون بالا همراه نیست.«
وقتی پرش برای »ADHD ناشی از قند« و »ADHD ریشه ای 
در قند ندارد« جستجو کرد هم گوگل رفتار مشابهی داشت. گوگل 
برش ویژه ای را در تایید هردو جستجو به نمایش گذاشت که بازهم 
هردوی این برش ها از یک مقاله گرفته شده بود. )در واقع شواهد 
کمی از تاثیر قند بر نشانه های ADHD وجود دارد و بدون شک 

نمی توان قند را دلیل این اختلال دانست.(
او در مورد سوالات سیاسی هم با مشکل مشابهی مواجه شد. اگر 
عبارت »سیستم مالیات بریتانیا منصفانه است« را جستجو کنید 
)به زبان انگلیسی(، گوگل به صحبت هایی از نماینده محافظه کار 
نیگل هادلستون اشاره می کند که می گوید سیستم مالیاتی در واقع 

منصفانه است. اما اگر عبارت »سیستم مالیات بریتانیا غیرمنصفانه 
فواید مالیات  است« را جستجو کنید، برش ویژه گوگل شامل 

انگلستان برای ثروتمندان و ترویج نابرابری خواهد بود.
پرش می گوید:  »گوگل در اینجا بخش هایی از متن را براساس آنچه 
مردم جستجو کرده اند برداشته و چیزی که می خواهند بخوانند را 

در اختیار آنها می گذارد. این یک ماشین بزرگ سوگیری است.«
با این حال گوگل معتقد است که نتایجی بدون سوگیری را تنها با 
توجه به آنچه کاربر به دنبال آن است در اختیار او می گذارد. یکی 
از سخنگویان گوگل می گوید:  »گوگل به عنوان یک موتور جستجو 
سعی دارد نتایج با کیفیتی مرتبط با پرسش شما را نمایش دهد. 
ما دسترسی آزاد به دیدگاه های مختلفی از تمام اینترنت را فراهم 
می کنیم و ابزارهای مفیدی در اختیار مردم می گذاریم تا اطلاعات 

و منابعی که پیدا می کنند را ارزیابی کنند.«

وقتی حباب سانسور منفجر می شود  
بار در گوگل جستجو  ثانیه ۶.۳  برآورد،  مردم هر  براساس یک 
می کنند که مجموع آن به بیش از ۹ میلیارد مرتبه در روز می رسد. 
بیشتر ترافیک اینترنت با یک جستجو در گوگل آغاز می شود و 
مردم به ندرت روی لینکی پایین تر از رده پنجم کلیک می کنند 
و بسیار بعید است که به صفحه دوم بروند. یکی از مطالعات که 
حرکت های چشم کاربران را زیر نظر رگفت می گوید مردم حتی به 
چیزی به جز نتایج اول نگاه هم نمی کنند. سیستمی که لینک های 
گوگل را مرتب می کند قدرت فوق العادهی روی تجربه ما از جهان 

دارد.
گوگل می گوید این مسئولین را به نحو احسن بر عهده گرفته است. 
سخنگوی این شرکت می گوید: »تحقیقات مستقل دانشگاهی این 
ایده را که گوگل باعث حرکت مردم به سمت حباب های سانسور 

می شود رد کرده اند.«
پرسش موجود درمورد »حباب های سانسور« و »اتاق های پژواک« 
در اینرنت یک بحث داغ است اما برخی از تحقیقات، بزرگ نمایی 

تاثیر اتاق های پژواک آنلاین را زیر سوال برده اند.
اما کیهان )که تاثیر موتور های جستجو بر سوگیری تاییدی، یا میل 
طبیعی ما به اطلاعاتی که باور های خودمان را تایید می کنند، را 
مطالعه کرده است( می گوید درمورد تاثیر سیستم هایی که جهان 
آنلاین را به نمایش می دهند بر باور ها یا حتی هویت های سیاسی 
ما جای سوالی نیست. او می گوید: »ما به شدت تحت تاثیر نحوه 

دریافت اطلاعات مان هستیم.«
سخنگوی گوگل می گوید مطالعه ای در سال ۲۰۲۳ نتیجه گرفت 
که دسترسی مردم به اخباری با سوگیری حزبی، بیشتر به آنچه 
روی آن کلیک می کنند باز می گردد و مشکل این نیست که گوگل 

اخباری با سوگیری حزبی در اختیار آنها می گذارد. به عبارتی این 
نحوه عملکرد سوگیری تاییدی است: مردم به دنبال شواهدی 
می گردند که از دیدگاه های خودشان حمایت کند و شواهدی که 
آنها را به چالش بکشد نادیده می گیرند. اما حتی در این مطالعه 
هم محققان گفتند که یافته های آنها مبنی بر بی آسیب بودن 
از  الگوریتم های گوگل نیست. طبق گفته محققان: »در برخی 
موارد، شرکت کنندگان ما در جستجوی گوگل تا حد زیادی در 
معرض اخبار حزبی و غیرمعتبر قرار گرفتند و مطالعات پیشین 
نشان می دهد که تعداد محدودی از این موارد برای تاثیرات بسیار 

منفی کفایت می کنند.«

گوگل درکی از مستندات ندارد  
مستنداتی که در دادگاه ضد انحصار ایالات متحده از گوگل منتشر 
شده نشان می دهد که به گفته مهندسان این شرکت گوگل درکی 
از مستندات، به جز در موارد ساده، ندارد و این تنها بازخورد مثبت 
مردم است که باعث می شود آن مستند در پاسخ به پرسش ها 

دوباره و دوباره به نمایش گذاشته شود.
بر اساس این روش، گوگل در واقع در پاسخ به پرسشی یک مستند 
به نظر مرتبط را نشان می دهد و اگر پاسخ مثبتی از مخاطب 
بگیرد، آن را به فرد بعدی نییز نشان خواهد داد. کلیک کردن مردم 
روی لینک ها عاملی است که براساس آن گوگل مرتبط بودن یک 

پاسخ را تشخیص می دهد.
در نتیجه در اینجا نیز شاهد یک سوگیری تاییدی هستیم که 
براساس آن هرآنچه مخاطب در پاسخ به پرسش خود بپسندد 

بیشتر نمایش داده می شود.
همچنین به گفته متخصصان، گوگل به پرسش های کاربران به 
عنوان جمعی از کلمات کلیدی نگاه می کند که هرآنچه با این 

اما  قرار می گیرد.  کاربر  اختیار  باشد در  مرتبط  کلامت کلیدی 
برداشت مردم درمورد درک گوگل از این پرسش ها باعث شده تا 

انتظارات نادرسی از نتیجه جستجوی خود داشته باشند.

یک مساله فلسفی  
به گفته سخنگوی گوگل پیدا کردن نقطه نظر های مختلف در این 
موتور جستجو اگر به دنبال آن باشید آسان است. برای این کار 
کافی است که در نتایج گوگل از لینک های ابتدایی عبور کنید و در 

لینک های بعدی است که به نقد آن مطلب می رسید.
همچنین به گفته سخنگوی شرکت، گوگل در پرسش های درمانی 
به منابع معتبر ارجاع می دهد و در این زمینه اختیاری برای تعیین 
محتوا ندارد و البته که نتایج پیشین جستجو روی این موضوع 

تاثیر گذاشند
با این حال شاهدان مدت ها است که روند فعلی گوگل را عبور گذار 
از یک موتور جستجو و پیدا کننده پاسخ، به ارائه دهنده اطلاعات 
توصیف کرده اند. یکی از واضح ترین نشانه های این گذار قابلیت 
جدید هوش مصنوعی است که گوگل از طریق آن پاسخی خلاصه 

را در اختیار کاربر می گذارد و دیگر خبری از لینک  نیست.
نمایش  را  دیگران  نوشته های  تنها  گوگل  که  گذشته  برخلاف 
می داد، حالا این شرکت با هوش مصنوعی خودش پاسخ را برایتان 

می نویسد.
در نگاه کلی اگر به دنبال اطلاعاتی در تایید یک باور خاص هستید، 
گوگل خدمت ارزشمندی برای شما است و با اینکه بسیاری از 
مردم به تصمیم گیری یک شرکت ثروتمند و قدرتمند درمورد 
پاسخ سوال هایشان احساس راحتی نمی کنند آیا رفع این مشکل 
وظیفه گوگل است؟ آیا می توان به این شرکت در حل این مشکل 

اعتماد کرد و آیا چنین مشکلی اصلا حل شدنی است؟

ماشین سوگیری: گوگل همان چیزی که دوست دارید بشنوید را به شما می گوید
ترجمه: مهدی جعفری

گزارشی از بی بی سی به یك سوگیری پنهان در سیستم گوگل اشاره می کند که براساس آن تفکرات کاربر با نوع پاسخ دریافتی از 
بزرگترین موتور جستجوی جهان رابطه مستقیم دارد. در این گزارش به اشاره شده که جستجو و سوالاتی درمورد دو نامزد ریاست 
جمهوری آمریکا، برای افرادی تفکرات متفاوتی، نتایج مختلفی را به همراه دارد. به گفته برخی این مساله به هدف اصلی گوگل باز 

می گردد که ارائه اطلاعات مطلوب کاربران به آنها است.

به گزارش پایگاه خبری تحلیلی رادیو گفت وگو؛ دکتر محمد صالح 
شکوهی بیدهندی، عضو هیات علمی دانشگاه علم و صنعت با 
حضور در برنامه »گفتگوی فرهنگی« با موضوع نقد و نظری بر 
شاخص های شهر اسلامی و ایرانی بیان داشت: یکی از مفاهیمی 
که در شروع سند ملی شهرسازی اسلامی و ایرانی، مورد تایید 
قرار گرفته هویت است و مفهوم هویت برای افراد معنا دار بوده و 
می تواند همه جامعه را به هم پیوند دهد که تجلی این هویت در 

معماری و شهرسازی است.
نیز در معماری وجود دارد که کپی  افزود: رویکرد دیگری  وی 
کاری معماری های غربی است و متاسفانه این شیوه به خصوص 
در ۱۰۰ سال گذشته در کشور ما بوده و به جای نگاه کردن به 
ارزش های مطلوب بومی فرایند معماری و شهرسازی ما بر مبنای 

تقلید بوده است.

شکوهی بیدهندی با بیان اینکه در نظر گرفتن زمینه اقلیمی، 
فرهنگی، تاریخی و هویت در هر اقدام معماری و شهرسازی می 
تواند ما را به سمت الگوی معماری شهرسازی اسلامی و ایرانی 
رهنمون کند بیان داشت: در سند ملی شهرسازی اسلامی و ایرانی 

۳۰ شاخص شهرسازی اسلامی و ایرانی تایید شده است.

عضو هیات علمی دانشگاه علم و صنعت اظهار داشت: عدالت، 
خانواده محوری، حقوق شهروندی، کرامت انسانی، روابط همسایگی 
از مهم ترین شاخص های این سند است که امروز شکل معماری و 

شهرسازی ما با این شاخص ها فاصله زیادی دارد.
وی ادامه داد: سند ملی شهرسازی اسلامی و ایرانی، یک چشم 

انداز بلند را پیش روی ما گذاشته است و اجرای این سند کار 
زیادی می طلبد و ضمانت و همت می خواهد و مصوبات تکمیلی 

نهادهای دیگر برای اجرای آن لازم است.

اندیشکده شهر  ارشد  پژوهشگر  و  معاون  رامین خرسند،  دکتر 
اسلامی ایرانی در ادامه با بیان اینکه ضرورت انجام بازنگاهی به 
از  زمینه معماری و شهرسازی  و هویتی در  فرهنگی  ارزشهای 
دلایل تصویب سند ملی شهرسازی اسلامی و ایرانی است بیان 
داشت: از یک دوره ای به بعد به عنوان حرکت به سمت مدرنیته 
و یا استفاده از تکنولوژی های دنیا پیوستگی تاریخی، فرهنگی 
کشور در توسعه و تکوین شهر ها را از دست دادیم و به یک باره 
یک سری تغییراتی در معماری و شهرهای کشور رخ داد و نماد ها 

و فرم ها وارد کشور شدند.
وی ادامه داد: بعد از این اتفاق در شهرها دچار بی هویتی شدیم و 
این تغییرات ما را آرام آرام نسبت به داشته ها بیگانه کرد، ارتباط با 
شهروندان و خانواده دستخوش تغییرات شد و تفکر حاکم بر شهر 
ماشین محور شد و این موارد باعث شد تعادل فضایی شهرها به هم 
بخورد و شهرها متناسب و پاسخگو به نیازها در ساعت های مادی 
و معنوی نباشند، در حالی که معماری و شهرسازی ما به سمت 

کرامت انسانی پیش می رفت.

خرسند تصریح کرد: با این اتفاق ها بایستی یک تنظیم گری در 
مورد این مسئله اتفاق بیفتد، که برای تنظیم گری فعالیتی نهادها 
و مجموعه های متولی در حوزه معماری و شهر سازی، بحث سند 

ملی مطرح شد.

ارشد  پژوهشگر  و  معاون 
ایرانی  اسلامی  شهر  اندیشکده 
این  اینکه  برای  داشت:  اظهار 
سند اجرا شود باید به این نکته 
توجه کرد که اجرای سند فرایند 
در  این سند  لذا  است  بر  زمان 
حال حاضر هم نیازمند این است 
آن  الزامات  و  شود  تطبیق  که 
محقق شود و شئون مختلف آن 
در نهادهای مختلف تنظیم شود.

شهروندان  اگر  داد:  ادامه  وی 
و  مسئولین  که  کنند  کاری 
به  دولتی  نهادهای  مدیران 
ارزشهای معماری و شهرسازی 
گفتمان  و  فرهنگ  و  ببرند  پی 
که  برود  سمتی  به  عمومی 
خواسته مردم به سمت ارزشها 
باشد و مردم آگاه شوند که این 

مدل آپارتمان ها، مال ها و مراکز تجازی، پارک ها و بازارها تنها 
الگو نیستند و الگوهای دیگری هم وجود دارند و اگر جامعه به این 
سمت برود و این مطالبه عمومی شکل بگیرد نهادهای بالاسری 
خود را با این مطالبه وفق می دهند و با تغییر دولتها و مدیران با 

وجود این مطالبه عمومی سازگاری ایجاد می شود.

به سمت  اگر شاخص های معماری  نشان کرد:  خرسند خاطر 

شاخص های اسلامی و ایرانی برود مانند خانواده محوری، اجتناب 
از کبر و تفاخر و تذکر دهندگی و حفظ کرامت انسانی حتما به 

نمودهای دیگری از معماری و شهرسازی خواهیم رسید.
واحد  کوچکترین  باشد  اسلامی  غیر  ما  نگاه  وقتی  گفت:  وی 
اجتماعی فرد تعریف می شود و به همین دلیل سرانه ها و تنظیم 
روابط شهرها بر مبنای فرد اعلام می شود و حرف از آپارتمان های 
۲۵ متری مطرح می گردد، ولی وقتی خانواده محور باشد مسکن 

ما، مسکن گسترده می شود.

در فرایندهای معماری و شهرسازی امروزی از ارزشهای ایرانی غفلت شده است

محمد صالح شكوهی بیدهندی - رامین خرسند
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گوگل در اینجا بخش هایی از متن را براساس   
آنچه مردم جستجو کرده اند برداشته و چیزی که 
می خواهند بخوانند را در اختیار آنها می گذارد. این 

یک ماشین بزرگ سوگیری است.

آغاز اردوی تیم ملی بسکتبال برای رقابت های کاپ آسیا

 اردوی تم ملی بسکتبال 
ایران در حالی از فردا آغاز 
لژیونر  سه  که  می شود 
چند  با  ایران  بسکتبال 
تمرینات  در  تاخیر  روز 
و  می شوند  حاضر  تیم 
مانولوپولوس  سوتیریس 
سرمربی یونانی تیم ملی 
ایران باید با ترکیبی ناقص 
و بدون در اختیار داشتن 
تمرینات  ستارگانش 

شاگردانش را آغاز کند.

 طبق برنامه، سالار منجی 
سنتر لژیونر تیم ملی بسکتبال ایران که روز های درخشانی 
را با پیراهن تیم العربی در لیگ کویت پشت سر می گذارد، 
با سه روز تاخیر و از ۱۸ آبان ۱۴۰۳ وارد اردوی تیم ملی 

می شود.

محمد امینی و بهنام یخچالی دو لژیونر دیگر تیم ملی ایران 
هستند که در لیگ های فرانسه و آلمان مشغول هستند و 
با تاخیری دو هفته ای و روز ۲۸ آبان به تمرینات تیم اضافه 

می شوند.

تیم  در  یخچالی  بهنام  و  فرانسه  نانسی  تیم  در  امینی 
رومراشتروم گلادیاتور تریر آلمان دست به توپ هستند و 
هر دو نیز عملکرد قابل قبولی را در ترکیب تیم های خود 

داشته اند.

اردوی تیم ملی بسکتبال ایران به منظور حضور در پنجره 
دوم رقابت های انتخابی کاپ آسیا ۲۰۲۵ عربستان پیگیری 
خواهد شد. ایران در این پنجره دوم و پنجم آذر به ترتیب 

مقابل قزاقستان و قطر به میدان می رود.

رقابت های اسکواش قهرمانی غرب آسیا در عراق آغاز   
شده که در بخش انفرادی سپهر اعتمادپور برای نخستین 
رقابت ها  این  مقام نخست  به  از کشورمان  تاریخ  بار در 

رسید.
در بازی متقارن میان عراق میزبان و کویت در حالی   

که شکست ۲ بر یک کویت تاثیری روی قهرمانی آنها 
نداشت، پس از ارائه یک بازی شبهه برانگیز، کویت نتیجه 
را ۲ بر یک به عراق واگذار کرد تا نایب قهرمانی ایران از 
دست برود و در نهایت کویت به مقام قهرمانی برسد و 
عراق میزبان دوم شود و تیم ایران به رتبه سوم قناعت 

کند.

مقام سومی ایران در مسابقات 
اسکواش غرب آسیا

انتخاب نخست اسطوره ها 
برای قهرمانی در لیگ برتر

برای    اسطوره ها  نخست  انتخاب   منچسترسیتی 
قهرمانی در لیگ برتر

آلن شیرر در پاسخ به این سوال که شانس چه تیمی   
را برای قهرمانی در لیگ بیشتر می داند گفت: 

هنوز هم می توانم بگویم منچسترسیتی شانس اول   
قهرمانی است ولی فاصله تیم ها با هم کم شده است. 
می کردم.  فکر  که  بود  چیزی  از  بهتر  خیلی  لیورپول 
فکرش را نمی کردم که آنها فصل را این قدر خوب شروع 

کنند.
در    انگلیس،  ملی  تیم  سابق  مهاجم  لینه کر،  گری 

ادامه صحبت های شیرر گفت: 
من هم موافقم. سیتی شانس نخست قهرمانی در   

لیگ است و می داند چطور فصل را باید تمام کند. من 
در ابتدای فصل از سیتی حمایت کردم و اکنون نظرم را 

تغییر نمی دهم و این تیم را بخت نخست می دانم.
میکا ریچاردز، مدافع راست سابق منچسترسیتی و   

انگلیس، نیز نظرش را این طور اعلام کرد و افزود: 
قهرمان    منچسترسیتی  معتقدم  همچنان  من 

می شود، فقط به خاطر اتفاقاتی که در هفته های پایانی 
فصل گذشته رخ دادند.

فریدون حسن

روز شنبه وزیر ورزش از عملیاتی کردن مراقبت های این وزارتخانه از باشگاه استقلال 
خبر داد.

 دیروز هم خبری در فضای مجازی پیچید مبنی بر اینکه با فراگیر شدن اعتراض ها 
به هلدینگ خیلج فارس، یعنی مالک استقلال، احتمال بازگشت مالکیت استقلال به 

سازمان خصوصی سازی و در نهایت وزارت ورزش وجود دارد. 
همان عصر شنبه و بعد از رسانه ای شدن حرف های وزیر در خصوص استقلال این 
سؤال در اذهان علاقه مندان شکل گرفت که مگر ممکن است وزارت ورزش با داشتن 
حداقل سهم بتواند در کار مالک استقلال دخالت کند و آیا اصولاً روند خصوصی سازی و 
واگذاری سرخابی ها بعد از اجرای آن به وزارت ورزش چنین اختیاری می دهد؟ هرچند 
از همان ابتدا هم می شد به واگذاری دو تیم چندان دلخوش نبود و با نگاهی منفی آن 
را دید و حتی بدبینانه عنوان کرد که واگذاری اصلًا صورت نگرفته است )درست مانند 
VAR که اصلًا وجود خارجی ندارد(، ولی دیروز از بندی در مفاد قرارداد واگذاری 
سرخابی ها، به خصوص استقلال رونمایی شد که خود به خود تمام شکیات قبلی را به 

یقین تبدیل کرد. 
استقلال نشان می دهد که در صورت عدم کسب  واگذاری  و مفاد  پیمان  محتوای 
موفقیت و تجربه شرایط باثبات در پنج سال اول، مالکیت این باشگاه مجدداً به سازمان 
خصوصی سازی بازخواهد گشت. این مسئله را کاظم اولیایی هم تأیید می کند و می گوید: 
»سازمان خصوصی سازی به دلیل نتایج ضعیف کنونی استقلال می تواند حق مالکیت 

این تیم را از هلدینگ خلیج فارس پس بگیرد.«
در چنین شرایطی باید اذعان کرد که نزدیک به یک سال است که همه سرکاریم. 
سال های سال با وعده وعید های آقایان در دولت های مختلف منتظر واگذاری درست 
این دو تیم بودیم. واگذاری و خصوصی سازی که اصلًا سابقه خوبی از آن به یاد نداشتیم، 
ولی باز هم منتظر اجرای درست آن بودیم و حالا بعد از نزدیک به یک سال از واگذاری 
سرخابی ها خبر از بازگرداندن استقلال داده می شود. این دیگر چه نوع واگذاری است؟

البته این را هم خوب می دانیم که واگذاری استقلال به هلدینگ خلیج فارس از ابتدا هم 
از این جیب به آن جیب دولت بود )پرسپولیس هم چیزی کمتر از استقلال نیست(، اما 
با وجود این امیدوار بودیم شاید اتفاق خاصی رخ دهد و گره کار خصوصی شدن آبی ها 
باز شود. حالا، اما خبر می رسد که اشتباه کرده بودیم. بدون تردید چنین روندی در 
هیچ جای فوتبال دنیا دیده نمی شود و به جرئت می توان گفت که اگر جای استقلال 
تیم دیگری به هلدینگ خلیج فارس واگذار شده بود امروز سرنوشت آن تیم سرنوشتی 
شبیه راه آهن، پاس، نفت تهران و چندین تیم دیگر بود که به اسم خصوصی سازی ریشه 

آن ها خشکید و دیگر هیچ اثری از آثارشان دیده نشد. 
واگذاری استقلال یک رؤیای نیمه تمام بود که در ادامه به کابوس تبدیل شد، هرچند که 
امروز می توان به صراحت عنوان کرد اصلًا واگذاری صورت نگرفته، والا نه وریر ورزش 
می توانست با داشتن چند سهم ناچیز حرف از عملیاتی کردن مراقبت های وزارت بزند 
و نه کاظم اولیایی شکست های اخیر استقلال را بهانه می کرد تا استقلال دوباره تحت 

مالکیت سازمان خصوصی سازی قرار بگیرد. 
این واقعیت زشت را نباید از یاد برد که خصوی سازی تیم های فوتبال باز هم با شکست 
روبه رو شد و تنها تفاوتش با قبلی ها در نام تیم بود که، چون نامی بزرگ با هواداران زیاد 
بود، به سرنوشت بقیه دچار نشد. هرچند هنوز هم قضاوت در این خصوص زود است و 

باید دید کار آبی ها به کجا می انجامد.

بازگشت واگذار شده! 

کوچ    فیلم،  نرفتن  فروش  مخاطب،  کاهش 
هنرمندان سینما و تلویزیون به سکوهای نمایش 
ذهن  که  هستند  مسائلی  ازجمله  و...  خانگی 
علاقه مندان به هنرهای نمایشی )فیلم و سریال( را 

به خود مشغول کرده اند .


